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A TARTALOMBÓL

Ha azt mondom, hogy 
elkezdődött az új tanév, való-
színűleg egy, felsőoktatásban 
tanuló diáknak sem mondok 
újat. Mondok Péter, aki si-
keres érettségi vizsgája után 
fizikusként kezdi meg tanul-
mányait, nagy lelkesedéssel 
költözött be a kollégiumba. 
Péter tagja a Hogyan Ková-
csoljunk Összetartó Közös-
séget Alapítványnak, amely 
szervezet azt a célt tűzte 
maga elé, hogy megtanítsa 
az embereket arra, hogyan 
kovácsoljanak összetartó 
közösségeket. No, a lelkes ifjú 
mindjárt első estére hatalmas 
transzparenseken kihirdette, 
hogy folyosóbulit rendez. 
Természetesen a modern 
kor követelményeinek meg-
felelve, különböző internetes 
portálokon is népszerűsítette 
kezdeményezését. Felhívá-
sa oly sikeres volt, hogy a 
program estéjén többszázan 
gyűltek össze a folyosón, s 
valóságos multikulturális 
szeánsz vette kezdetét. Egy 
kubai diákok alkotta zenekar 
vérpezsdítő muzsikával ösz-
tökélte táncra az embereket, 
az egyik ajtónál görög tánc-
házat tartottak, amerikai di-
ákok baseball bemutatót rög-
tönöztek, s közben egy orosz 
vendéghallgató Viszockij 
dalokat énekelt. Sajnos né-
hányan, akik nem vettek 
részt a buliban, zokon vették 
a hangzavart. A jó hangulat 
némileg alábbhagyott, ami-
kor a rendőrség feloszlatta 
az eseményt. Mondok Péter 
azonban meg van győződve 
arról, hogy jó úton halad. 
Szurkoljunk neki!

Striga Benjámin
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Ismét a legjobbak között!
Nyi lvánosságra  hozták a 

Quacquarelli Symonds idei nemzet-
közi felsőoktatási rangsorát. A lista 
újdonsága, hogy ebben az évben 
már hat magyar felsőoktatási in-
tézmény került be a világ legjobbjai 
közé. A SZTE az 501–550., az ELTE 
a 601–650., a DE pedig a 651–700. 
helyen szerepel. A Budapesti Corvinus Egyetemet, valamint a két 
„újoncot”– a BME és a PTE – a 701+ helyre rangsorolták. A lon-
doni székhelyű (QS) szakemberei 2004 óta készítik a felsőoktatási 
intézmények világrangsorát. A lista összeállításakor hat szempon-
tot vesznek figyelembe: a hallgatók aránya (20%), a munkaadók 
véleménye (10%), az intézményhez köthető tudományos munkák 
idézési gyakorisága (20%), az akadémiai szféra megítélése (40%) 
és a külföldi oktatók és hallgatók száma (5-5%). Ez utóbbiban a 
magyar egyetemek közül a DE érte el a legelőkelőbb pozíciót (266), 
ami azt mutatja, hogy évek óta erős az intézmény nemzetközi je-
lenléte. A vizsgált időszakban 101 ország 4028 külföldi hallgatója 
tanult Debrecenben. Mind a 14 kar népszerű, de létszámadatait 
tekintve kimagaslik az ÁOK (1880), a FOK (389) és TTK (299). 
Szeptembertől is több mint 1000 elsőéves külföldi hallgató kezdi 
meg tanulmányait egyetemünkön.

Baráti Kör bál
A Kossuth Lajos Tudományegyetem Baráti Köre október 8-án, 

szombaton 19 órakor rendezi meg hagyományos bálját a Debreceni 
Egyetem Főépületének Díszudvarán, melyre szeretettel várják 
az egyetem korábbi és jelenlegi polgárait, a Baráti Kör tagjait és 
pártolóit. A szolid báli zenét az Új Hangfogó Együttes szolgáltatja. 
A belépők árában (5600 Ft) a vacsora és a borkóstoló is benne fog-
laltatik. A bált követő napon, október 9-én kerül megrendezésre a 
díszoklevél-átadó ünnepség. A díszoklevélben részesülők számára 
a báli belépő kedvezményesen igényelhető 4600 Ft-os áron. Érdek-
lődni a kltebaratikore@gmail.com címen lehet.

Értünk, Velünk, Nekünk!
Minden várakozást felülmúlt a Debreceni Egyetem első családi 

napja. Több mint 4600-an vettek részt június 10-én a Dolgozói 
DErbin. Reggel főzőversennyel indult a program, ahol nyolcvan 
bográcsban főttek az ételek. A csapatok összlétszáma elérte a 
nyolcszáz főt. Másfél mázsa hús, 60 kg burgonya, 16 kg hagyma, 6 
kg lebbencstészta – ennyi alapanyag került az üstökbe. Eközben a 
gyermekek sem unatkoztak: ugrálóvár, a DEkor sátornál arcfestés, 
aszfaltrajzverseny és gyöngyfűzés várta őket. Népszerű volt a lovag-
lás, de a terápiás kutyákkal és eDÉ-vel, az egyetem kabalamókusával 
is sokan készítettek közös képet. A színes forgatagot követően a 
nap végén több tucat gyerek nyomta a Csiga-rockot TOMPetivel 
és Barátaival, majd a HALL telt meg egyetemi polgárokkal, ahol a 
Wellhello koncertjét hallgathatták meg kicsik és nagyok.
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Életre kelt a Főépület 
Több ezren csodálták meg augusztus 20-án az egyedülálló 

panorámavetítést egyetemünk homlokzatán. Lélegzett, elfordult, 
megtekeredett, elemeire esett, felépült, és meg is mozdult a DE 
monumentális Főépülete az esti vetítés során. Bordos László Zsolt, 
Kovács Ivó, Vicsek Viktor, Kitzinger Gábor és Czigány László 
műsorának különlegességét az adta, hogy a síkbeli vászon helyett 
az épület háromdimenziós felületére vetítenek 3D-s animációt. 
A különleges műsorhoz a szakemberek 12K-s felbontást használ-
nak a régióban egyedülálló vetítéstechnikával: a 4K felbontású 6 
projektor fényereje egyenként 30 ezer ANSI Lumen (egy átlagos 
irodai projektoré 2-3 ezer ANSI Lumen).

Nyári Egyetem
Harminchat országból csaknem százötven hallgató 

érkezett a Debreceni Nyári Egyetem idei kurzusára, hogy 
a magyar nyelvvel és kultúrával ismerkedjen. A diákok 
mellett a nem magyar anyanyelvű magyartanárok, amerikai 
gyógyszerészhallgatók, visegrádi országokból érkező fiatalok, 
táborozó gyerekek és magyar – mint idegen nyelv – szakos 
hallgatók érkeztek a Debreceni Nyári Egyetem kurzusaira 
és programjaira július végétől augusztus közepéig. Ebben az 
évben is képviseltette magát szinte az egész világ: Bangladestől 
Új-Zélandig, Svédországtól Nigériáig vállalkoztak arra, hogy 
megtanuljanak magyarul. A legtöbben az angol és a német 
nyelvterületről érkeztek.

„A TE ’56-od a MI ’56-unk!”
Debrecen Megyei Jogú Vá-

ros Önkormányzata és a Debre-
ceni Egyetem videópályázatot 
hirdet, melynek célja az 1956-
os forradalom és szabadság-
harc emlékezetének fiatalok 
általi megelevenítése. Készíts 
2-5 perces videót az 1956-
os forradalomra emlékezve! 
Mutasd meg, hogy milyen-
nek látod a 20. századi magyar történelem legfelemelőbb ese-
ménysorát az egyetemisták követeléseinek megfogalmazásától 
a békés tüntetésen át a fegyverek ropogásáig! Forgass filmet 
kamerával, okostelefonnal vagy tablettel, s tedd valamennyiünk 
számára emlékezetessé a forradalom 60. évfordulóját! Fedezd 
fel 1956 rejtelmeit, fogalmazd meg képekben, hogy mi történt 
akkor, amikor egy kis nép fellázadt a nyomor, a megaláztatás 
és a hazugság ellen, és szembeszállt a világ legnagyobb szá-
razföldi hadseregével! Meséld el a Te ’56-todat! A pályaművek 
linkjét e-mailben várják az alábbi címre: ate56od@gmail.com. 
A pályázat benyújtási határideje: szeptember 9-től október 16-án 
24 óráig. Infó: www.facebook.com/ate56od 

Egyetemi tanári kinevezések
Tizennégy új egyetemi tanára van a Debreceni Egyetem-

nek: Bencze Mátyás, Jogbölcseleti és Jogszociológiai Tanszék 
(ÁJK). Az Általános Orvostudományi Karról: Fuxreiter Mónika, 
Biokémiai és Molekuláris Biológiai Intézet; Tóth Attila, Kardi-
ológiai Intézet Klinikai Fiziológiai Tanszék; Csernátony Zoltán, 
Ortopédiai Tanszék; Méhes Gábor, Pathologiai Intézet. Jenei 
Attila, Általános Orvosi Ismeretek Tanszék (FOK); Bács Zoltán, 
Számviteli és Pénzügyi Intézet Számviteli Tanszék (GVK); Ga-
rai József, Építőmérnöki Tanszék (MK); Marton Lajos Csaba, 
Földhasznosítási, Műszaki és Területfejlesztési Intézet (MÉK); 
A Természettudományi és Technológiai Karról: Vasas Gábor, 
Biológiai és Ökológiai Intézet Növénytani Tanszék; Szabó Szilárd, 
Földtudományi Intézet Természetföldrajzi és Geoinformatikai 
Tanszék; Kurtán Tibor, Kémiai Intézet Szerves Kémiai Tanszék; 
Várnagy Katalin, Kémiai Intézet Szervetlen és Analitikai Kémiai 
Tanszék. A Zeneművészeti Karról: Szűcs Lajosné Mohos Nagy Éva, 
Magánének (nem önálló) Tanszék

Sportos virágkarnevál 
Több mint kétszázan öltötték magukra a Debreceni Egyetem 

pólóját, hogy egy óriási csapatot alkotva bringázzanak végig a 
virágkarnevál útvonalán augusztus 20-án. Az intézmény oktatói, 
egykori és jelenlegi hallgatói – köztük több külföldi diák –, va-
lamint családtagjaik virágokkal feldíszített kerékpárokkal vonul-
tak fel. Idén először az egyetem kerékpárkölcsönző flottáját, az 
UniBike-ot is lehetett használni. A kerékpárosok után az egyetem 
különleges, elektromos hajtású virágkocsija kapott főszerepet, 
melynek alapját a Műszaki Kar oktatói és hallgatói fejlesztették 
és építették. Az egyetem 2008-ban csatlakozott először a virág-
karneválhoz, így idén már kilencedik alkalommal indított kocsit. 
Mivel 2016-ban két kiemelkedő sporteseményt is rendeztek – a 
labdarúgó Európa-bajnokságot és az olimpiát –, ezért az intéz-
mény, a Testnevelési Egyetemmel közösen, a sportot választotta 
a kompozíció központi témájául.
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Izgatottan gyülekeztek a Főnix Csarnokban szeptember 11-én 
az ünneplőbe öltözött diákok, hogy – sikeres felvételüket követően 
– az ünnepségen esküt téve hivatalosan is a Debreceni Egyetem 
polgáraivá válhassanak. Alap- és mesterszakon, PhD-képzésben, 
angol nyelvű oktatásban és felsőoktatási szakképzésben több mint 
8000 elsőéves, így összességében csaknem harmincezer – köztük 
több mint négyezer külföldi – hallgató kezdi meg tanulmányait a 
2016/17-es tanévben.

– Csodálatos dolog, hogy választott hivatásuk kedvenc diszcip-
línáit az ország legnagyobb egyetemén, egy 40 ezres közösségben 
fogják elsajátítani – mondta az új hallgatóknak Szilvássy Zoltán. A 
rektor beszédében visszatekintett a Kárpát-medencei felsőoktatás 
kialakulásának történelmére, Nagy Lajos király korára, amikor – mint 
mondta – az itt élők beszélték a szláv nyelveket, tudtak magyarul, 
németül, olaszul, azért, mert ez a régió többféle nemzetből áll. Ezt 
a közép-európai egységet egykor Osztrák–Magyar Monarchiának 
hívták, most pedig a világ távoli részein is visegrádi négyek a neve.

– Ezen a téren a Debreceni Egyetemnek hihetetlen fontos szerepe 
van, hiszen a Kárpátok vonulatán belül a sokféle nép sokféle kultú-
rájának földrajzi középpontjában nagyjából Debrecen van, ennek 
következtében az egyetemnek az a missziója, hogy kulturális, tudo-
mányos és integrátori szerepében segítsen abban, milyen is legyen 
a Kárpát-medence 20, vagy akár 50 év múlva. És ebben az Önök 
generációjának hatalmas szerep jut – fogalmazott Szilvássy Zoltán.

– Annak idején nemcsak elhatározták, hogy e patinás intéz-
mény falai között akarják folytatni tanulmányaikat, hanem sikeres 
felvételi eljárásukat követően valóban az ország egyik legkiválóbb 
tudásközpontjában tanulhatnak – köszöntötte az elsőéveseket 
Palkovics László.

Az Emberi Erőforrások Minisztériumának oktatásért felelős 
államtitkára a képzési területekről szólva beszédében kiemelte: 
az orvosképzésnek mint a hazai felsőoktatás sikerágazatának 
elismertségét jelzi az a kilencezer külföldi hallgató, akik a négy 
magyar egyetemen tanulnak, és számuk 2001 óta folyamatosan nö-
vekszik. A hazai orvosképzés azonban infrastruktúra-fejlesztéssel, 
a gyakorlati képzőhelyek, elsősorban a klinikák, laboratóriumok 
korszerűsítésével, modern oktatási eszközök beszerzésével még 
vonzóbbá válhatna.

„Isten nevében, 
a haza üdvére…”

Palkovics László hangsúlyozta: a következő évek egyik kiemelt 
feladata lesz az orvosképzés megújítása, amelynek keretében az 
orvosképzéssel foglalkozó egyetemek szakmai irányítása alá kerül-
het több egészségügyi ellátó intézmény is. A Debreceni Egyetem 
európai színvonalú betegellátást végez, ugyanakkor jelen van a 
nemzetközi köztudatban is, hiszen az országban itt tanul a legtöbb 
külföldi hallgató, akik a világ minden tájáról érkeznek.

–  Ti lesztek a magyar elit! Az az elit, ami meghatározhatja az 
ország és a nemzet versenyképességét, sorsát, jövőjét – emelte ki 
beszédében Kósa Lajos. Az országgyűlési képviselő a tanévnyitón 
az orvosképzésről szólva egyaránt jól bevált formának nevezte a 
szakegyetemi – Semmelweis Egyetem – és az universitas-típusú 
vidéki egyetemi képzést, hangsúlyozva, hogy mindkét képzési 
formának hagyománya és helye van a magyar orvosképzésben.

Az ünnepség az elsőévesek fogadalomtételével folytatódott: 
„Tanulmányaim során arra törekszem, hogy választott hivatá-
somra lelkiismeretesen, a tőlem telhető legjobb eredménnyel 
felkészüljek… Minden igyekezetemmel azon leszek, hogy tovább 
gyarapítsam a Debreceni Egyetem elődeinktől reánk hagyott 
értékeit, megőrizzem jó hírét és megbecsülését. Isten engem úgy 
segéljen!” – hangzott az eskü.

– Eskütételük után immár egyetemi és debreceni polgárok 
lettek, és életük egyik legnagyobb vállalkozásába kezdtek, de meg 
vagyok győződve, hogy jó döntést hoztak, amikor ehhez Debrecent, 
a Debreceni Egyetemet választották… Szeretném, ha a diploma-
osztó után is itt képzelnék el életüket, mert ez a város megfelelő 
munkahelyet és életlehetőséget kínál Önöknek – mondta Komolay 
Szabolcs, Debrecen alpolgármestere.

Ezt követően karonként – jelképesen – egy-egy hallgató sze-
mélyesen vehette át tanulmányi füzetét dékánjától.

– A Debreceni Egyetem nem egyszerűen egy felsőoktatási intéz-
mény. Ennek az intézménynek atmoszférája van. Itt olyan bölcses-
séggel, műveltséggel találkozhattok, ami csak nagyon keveseknek 
adatik meg a világon – üdvözölte hallgatótársait Bognár István 
Ádám, a Debreceni Egyetem Hallgatói Önkormányzatának elnöke.

A száz esztendeje elhangzott, klasszikussá vált 
mondattal nyitotta meg az új tanévet 
Szilvássy Zoltán rektor a Debreceni Egyetem 
ünnepi szenátusi ülésén.
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A reklámok szerint kétféle ember létezik. Szerintem is: 
aki már járt a Kutatók Éjszakáján, és aki még nem. De aki 
már éjszakázott az egyetem falai között, az biztosan újra 
eljön szeptember 30-án.

Európa legnagyobb tudománykommunikációs rendezvény-
sorozatához az egyetem valamennyi kara csatlakozik, minden 
debreceni campuson, valamint Nyíregyházán és az Agóra Tu-
dományos Élményközpontban is ingyenesen lehet bepillantani 
– néha talán rendhagyó módon – a tudomány kulisszái mögé. 
Idén 10. alkalommal csatlakozik a Debreceni Egyetem a Kutatók 
Éjszakájához, amelyre rekordot döntött a jelentkezések száma, több 
mint 60 intézet, tanszék, kutatócsoport jelezte, hogy szeretnének 
bemutatkozni az idei programon.

A „klasszikus” programok ismét várják a látogatókat: lesznek 
látványos kémiai kísérletek, bemutatkoznak a fizikusok, láthatjuk 
„munka” közben a szélcsatornát és a folyóvizes labort, de lesz ma-
tematikai játszóház, bemutatkoznak a növényi lombikbébik, és az 
egyetemi könyvtárt titkos, látogatóktól egyébként elzárt részlegében 
is lehet sétát tenni a több 100 éves kötetek között.

De ezek csak a megszokott érdekességek, ugyanis újdonságban 
sem lesz hiány. GPS-szel lehet majd kincset keresni egy virtuális 
labirintusban, és akár közös szelfi is készíthető az ördöngős Hatvani-
val, a 18. században élt nagy polihisztorral, a Református Kollégium 
egykori legendás professzorával... És ez még nem minden!

Spagettivel és westernnel készül az Olasz Tanszék is, akik 
megmutatják, hogyan is készül az igazi carbonara – ehhez akár a 
Műszaki Kar tésztahíd-építő bemutatójának „roncsait” is fel lehet 
használni –, miközben az amerikaiak által lekicsinylett, de mára 
már klasszikussá vált olasz westernek szórakoztatják a nagyérdeműt.

– Magyarországon ez az egyik legismertebb olasz tésztaétel, 
viszont amit mi itthon annak fogyasztunk, az talán a legmesszebb 
van az olasz eredetitől. Ez pontosan olyan, mint amikor egy magyar 
Olaszországban felfedezi az étlapon a „gulasch”-t, és már előre örül 
a jó meleg, tartalmas levesnek, és kap helyette egy nagy tányér zaftos 
pörköltöt – adott „ízelítőt” a programból Puskás István, az Olasz 
Tanszék adjunktusa, a Kutatók Éjszakájának főszakácsa. (A recept 
olyan titkos, hogy még nekem sem árulta el a hozzávalókat, de egy 
tévhitet eloszlatott: tejszín biztosan nem kell hozzá!) A különböző 
kultúrákkal kapcsolatban bennünk élő sztereotípiákat vesszük gór-
cső alá a vadnyugat és a spagetti által, két olyan dolgon keresztül, 
ami meghatározza a magyarok Olaszország-képét. Spagettit főzünk 
és a régi nagyok – Sergio Leone és Ennio Morricone – segítségével 
megidézzük a westernfilmeket és közben arról fogunk egy kicsit 
okoskodni, hogy hogyan alakulnak ki a sztereotípiák, hogyan ván-
dorolnak egyik kultúrából a másikba a különböző produktumok, 
a vándorlás során hogyan alakulnak át, és nyernek új formát, új 
jelentést – mondta Puskás István. 

Az Európai Unió Bizottsága több mint tíz évvel ezelőtt indította 
útjára a kezdeményezést, hogy Európa-szerte megismertesse a fiata-
lokkal a kutatói pályát, népszerűsítse a természettudományokat, és 
megmutassa, hogy kutatónak lenni izgalmas kihívás. A Debreceni 
Egyetem már 10. alkalommal csatlakozik a programsorozathoz.

A regisztrációhoz kötött programokra szeptember 9-től lehet 
jelentkezni a http://www.kutatokejszakaja.hu/2016/ oldalon.

Béres Zsuzsa

Jubilál a Kutatók Éjszakája

Az ünnepi szenátusi ülésen vehette át az intézmény egyik leg-
rangosabb elismerését, a Civis honoris causa – a Debreceni Egye-
tem díszpolgára - címet Rudolf Schuster, Szlovákia egykori elnöke.

– Életem meghitt eseményei között fogok emlékezni az Önök-
kel töltött ünnepélyes és bensőséges pillanatokra és ígérem, hogy 
ameddig erőm engedi, mindent megteszek patinás egyetemük jó 
hírnevének elmélyítése érdekében. Az Önök alma matere a mai 
naptól kezdve az és alma materem is – fogalmazott köszöntőjében 
az egyetem új díszpolgára.

A „Debreceni Egyetem Alumni díját”, illetve a cím használatát 
2016-ban az IT Services Hungary Kft. érdemelte ki. Az elismerés 
azon szervezeteknek adományozható, amelyek a Debreceni Egye-
temmel szoros tudományos és szakmai kapcsolatot ápolnak, és ki-

emelt foglalkoztatói az itt végzett hallgatóknak. A kitüntetést Chris 
Wilson, az IT Services Hungary Kft ügyvezető igazgatója vette át.

A Szenátus Debreceni Egyetemért Emlékérmet adományozott 
Körösparti Péternek, az Egyetemi Hallgatói Önkormányzat volt 
elnökének. A Debreceni Egyetem Hallgatói Önkormányzata a 
hosszú időn át végzett kiemelkedő szakmai és vezetői tevékenysé-
gért a „Pro Auditoribus Universitatis Debreceniensis Díj”-at” ado-
mányozta Bács Zoltán, a Debreceni Egyetem kancellárja részére.

A tanévnyitó ünnepség érdekessége volt, hogy az egyetem több 
mint 100 éves történetében először – Biró Flóra Panna és Paróczai 
Anikó személyében – női hallgatók is képviselhették karukat ge-
rundiumos diákként.

Sajtóiroda – BZs
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2016. július elsejétől Bognár István 
Ádám tölti be két éven keresztül a 
DEHÖK elnöki tisztségét egyetemün-
kön. A szemeszter kezdetén eddigi 
munkájáról és jövőben terveiről 
kérdeztük az új elnököt, aki csapatá-
val már az első sikeres rendezvényt is 
abszolválta.

EÉ: – Hogyan és mikor kerültél kapcsolatba 
a hallgatói közélettel? Mi vonzott ebben a 
világban?

– Amikor felvételt nyertem a Debrece-
ni Egyetemre, egészen korán értesültem 
a Hallgatói Önkormányzatról és annak 
működéséről. Éppen abban az évben volt a 
Természettudományi Karon HÖK-képviselő 
választás. Rengeteg plakáttal és a képviselője-
löltek különféle programterveivel találkozik 
ilyenkor az ember. Akkor még ezek nem 
sokat mondtak számomra, de az érdeklődé-
semet kétségkívül felkeltették. A következő 
évben már jelentkeztem a gólyatáborba 
csapatvezetőnek, kíváncsi voltam, milyen 
egy rendezvény szervezése belülről. Ami 
viszont a legjobban vonzott az egészben, 
azok az emberek voltak. Szeretek csapatban 
dolgozni és változatos emberekkel megis-
merkedni. Úgy hiszem, mindenkinek van 
lehetősége közösségben dolgozni és elérni 
a céljait, csak nyitott szemmel kell járni, és 

Változások a DEHÖK életében

fel kell ismerni a lehetőséget, ha szembe jön 
velünk az utcán.
EÉ: – Milyen feladatok elé nézel most, mik a 
legfontosabb céljaid a DEHÖK-ben?

– Nagy lelkesedéssel várom az elkövet-
kező időszakot. Aggódni nem aggódom, 
ugyanis nagyon jó csapat áll mögöttem, 
akikre minden tekintetben számíthatok, 
legyen szó munkáról vagy magánéletről. 
Minden bizonnyal időben megterhelő 
lesz a következő szemeszter, főképpen 
azért, mert az élet nem áll meg. A nyári 
hónapok alatt készültünk a gólyatáborra, 
megkezdődött a tanév, és már tervezés alatt 
állnak a hagyományos őszi rendezvények, 
gólyabálok. Természetesen ne feledkezzünk 
meg a yoUDay-ről sem, ami egy hagyo-
mányteremtő és különleges eseménye az 
idei tanévnek, jellegéből fakadóan egy igazi 
újdonság. Örülök, hogy részt vehetünk a 
szervezésében. Mindezen események mellett 
szorítunk időt a kevésbé „látványos” hivatali 
munkára, amely a működésünk szervezeti 
felosztását és a képviselők munkáját illeti a 
különböző egyetempolitikai fórumokban. 
E téren is szeretnék néhány strukturális 
változtatást végrehajtani. Ezek a szervezeti 
átalakítások legfőképpen hatékonyságnövelő 
céllal bírnak, sokukat nem én találtam ki, 
hanem egyszerűen az idő hívta őket életre. 
Úgy vélem, egy ekkora intézményben na-
gyon sok múlik a jó tervezésen és a megfelelő 
időgazdálkodáson, ehhez kell nekünk is 
szerkezetileg alkalmazkodnunk.
EÉ: – 2016. július elseje óta nemcsak az elnök 
személye, hanem az elnökség összetétele is 
változott. Mit vársz a csapatodtól? 

– EHÖK-alelnöki szinten csupán néhány 
személyi változás történt, sokan már koráb-
ban is abban a feladatkörben voltak. A Kari 
HÖK-elnökök közül sokan lediplomáztak, 
így annak megfelelően választottunk he-
lyettük új tisztségviselőket. Néhány személyi 
változás még lesz majd az őszi szemeszter 
alkalmával, de azt gondolom, az idei évi 

„legek” gólyatábora bebizonyította, hogy 
röviddel a választások után is hatékonyan 
tudtunk együttműködni és egy szervezett és 
kulturált rendezvény keretein belül tudtuk 
köszönteni az elsőéves hallgatókat.
EÉ: – A TTK-n vagy jelenleg környezettudo-
mányi mesterszakos hallgató. A Debreceni 
Egyetemen már az elmúlt években is a hallga-
tói közéletben több fronton szerepet vállaltál, 
emellett a HÖOK-ban is elnökségi tag vagy. 
Hogy lehet ezeket összeegyeztetni? 

– Talán ez az egyik legnehezebb része 
a munkámnak. Egész évben nagyon sok 
utazással jár a HÖOK-ban végzett tevékeny-
ségem. Egy vidéki felsőoktatási intézmény 
képviselője számára mást jelent a kedd 
reggel nyolc órai kezdetű elnökségi ülés 
Budapesten, mint mondjuk az ELTE kép-
viselői számára. Ezért is döntöttem úgy az 
EHÖK-elnöki választások után, hogy – fájó 
szívvel – nem tudom elfogadni a felkérést 
a következő kétéves mandátumi ciklusra, 
hanem a DEHÖK elnökségének egyik tagját 
fogom javasolni a HÖOK-elnökség soraiba. 
Elnökként, úgy vélem, itt van rám nagyobb 
szükség, de természetesen továbbra is aktív 
részesei és alakítói leszünk az országos 
érdekképviseletnek is. A következő két 
évben tagönkormányzati szinten szeretnék 
dolgozni a HÖOK szervezetében, úgy vélem, 
így tudom a leghasznosabban átadni intéz-
ményi tapasztalatainkat, jó gyakorlatainkat 
más felsőoktatási intézmények Hallgatói 
Önkormányzatai számára.
EÉ: – A 2016/2017-es szemeszterben várható-
ak-e újabb fejlesztések, átalakítások, melyek a 
hallgatói életet érinthetik?

– Mint már említettem, a rendezvények 
terén a yoUDay elnevezésű program lesz 
az, ami egy egészen új formában igyekszik 
bemutatni a hallgatói-oktatói-dolgozói har-
móniát. Azt gondolom a sport és egészségtu-
datos életmód fontos célja kell, hogy legyen 
életünknek, így a jövőben igyekszünk mi is 
nagyobb hangsúlyt fektetni az egyetemi élet 
ezen részére. Ezt már évekkel ezelőtt elkezd-
tük különféle sportlétesítmények létrehozá-
sával, most arra próbáljuk hallgatótársainkat 
ösztönözni, hogy éljenek ezekkel a lehetősé-
gekkel. Emellett országos szinten folyamatban 
van az ösztöndíjrendszer átalakítása, illetve 
egy nagyobb kollégiumi-reform kidolgozása 
is. Amint oda érnek az egyeztetések, hogy 
kézzel fogható eredmények lesznek, szívesen 
tájékoztatom a lap olvasóit.

Sz.B.
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A Természettudományi és Techno-
lógiai Kar két szakján is indul duális 
képzés. A cégek augusztus 30-án 
kötöttek szerződést a hallgatókkal.

– A Debreceni Egyetem számára felső-
oktatási intézményként a vállalati együtt-
működési rendszer lényeges eleme az 
oktatásban való szoros együttműködés, 
a felsőoktatási stratégia pedig lehetővé 
teszi, hogy duális képzés formájában ez 
meglehetősen szoros és eredményes le-
gyen – jelentette ki Szilvássy Zoltán rektor 
a Természettudományi és Technológiai 
Kar duális képzésében résztvevők hallga-
tói szerződéseinek aláírásán, a Nagyerdei 
Stadionban.

A rektor felhívta a szerződést aláíró fia-
talok figyelmét, hogy a duális képzés igen 
nagy áldozatot kíván, hiszen míg a többiek 
szabadidejüket töltik, addig a képzésben 

rész tvevők a vállalatoknál dolgoznak, így 
viszont a végzés pillanatában professzio-
nális ipari szakemberként kerülnek ki az 
egyetemi padokból.

Bács Zoltán kancellár kiemelte, hogy a 
Debreceni Egyetem több mint 1300 céggel 
van kapcsolatban, melyeknél elsősorban 
6-12 hetes gyakorlatukat töltik a hallgatók, 
egy részüknél kihelyezett tanszék is műkö-
dik, ugyanakkor közülük kerültek ki azok, 
melyekkel az egyetem négy karának 11 
szakján már elindulhatott a duális képzés.

– Ebben az új képzési formában a 
hallgatók az általános elméleti képzést is 
megkapják, de mivel a vállalatnál is tevé-
kenykednek, ezáltal a végzéskor naprakész 
ipari tudásuk lesz – fogalmazott a kancellár.

A TTK természettudományos kutató-
fejlesztő hátterét hangsúlyozta Kun Ferenc. 
Az oktatási dékánhelyettes kifejtette: a mér-
nök szakok alapja a jelentős természettudo-
mányos háttér, de ez nem elég ahhoz, hogy 
jó mérnököket képezzenek, ezért az elmúlt 
években komoly beruházásokat hajtott 
végre a kar: dedikált mérnöki tanszékeket 
alapított, műszeres fejlesztéseket valósított 
meg. Jelenleg a kémiai laborok felújítása 
van folyamatban, a következő két évben 
pedig megújulnak majd a villamosmérnöki 
laboratóriumok.

Kun Ferenc hozzátette: a megfelelő 
mérnöki képzésekhez létfontosságú, hogy 
figyelembe vegyék az iparvállalatok igé-
nyeit, amihez a cégekkel kapcsolati hálót 
alakítottak ki, melyek fontos csomópontjai 
a kihelyezett tanszékek.

– Az a cél, hogy a hallgatók teljes értékű 
munkavállalóként hagyják el az intézményt, 
hiszen így a cégek tárt karokkal fogadják 

majd őket. Ebben a fejlődési folyamatban 
kulcsfontosságú a duális képzések beindí-
tása, amivel a gyakorlatigényes mérnöki 
szakok elérik a legmagasabb szakmai szin-
tet – jelentette ki Kun Ferenc.

Két szak tizenhárom hallgatója írt alá 
a képzési szerződést a cégekkel. A villa-
mosmérnöki szakon rendkívül népszerű a 
képzés: négy vállalat – az E.ON Hungária, a 
JABIL Circuit Hungary Kft., az NI Hungary 
Kft. és a RAFI Hungaria Kft. – 11 hallgató-
val kötött szerződést, azaz a villamosmér-
nöki képzésre felvett hallgatók negyedével. 
A vegyészmérnöki duális képzésnél pedig a 
BorsodChem Zrt. két hallgató képzésében 
vesz részt.

A vállalatok nevében megszólaló Ábra-
hám László, az NI Hungary Kft. ügyvezetője 
elmondta: a képzés a cégekre is nagy terhet 
ró, mivel azok a mérnökök, akik egyébként 
a termelésben vesznek részt, most a jövő 
mérnökeinek képzésében vállalnak szerepet.

– Ez egy óriási befektetés, amit kísérlet-
képpen szívesen vállalunk, hiszen bízunk 
benne, hogy olyan kézzelfogható eredmé-
nye lesz, ami mind a vállalatoknak, mind a 
hallgatóknak, mind az egyetemnek hasznos 
lesz – vélekedett Ábrahám László.

A TTK duális képzéseiben részt vevő 
hallgatók nem a kecskeméti modellt fog-
ják követni, hanem egy újat dolgoztak ki: 
a hallgatók hétfőtől szerdáig tanulnak az 
egyetemen, majd csütörtökön és pénteken 
dolgoznak a vállalatnál. A kar tervei szerint 
a következő keresztfélévben a biomérnöki 
szakon is indul duális képzés.

 Sajtóiroda – TPL

Ipari igényekre hangolva 
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Brainfactory, az innovációs online ötletverseny
Kitaláltad a legújabb randiappot? Rájöttél, hogy lehet 
teleportálni? Az INNOVA Észak-Alföld Regionális Fejlesz-
tési és Innovációs Ügynökség Nonprofit Kft.-nek és cseh, 

lengyel, valamint szlovák partnereinek támoga-
tásával hozzá is kezdhetsz a megvalósításhoz. 
Salya Nóra, az INNOVA projektmenedzsere 
osztotta meg lapunkkal a részleteket.

EÉ: – Az egyetemi gólyatáborban az elsőévesek már találkozhattak 
a BrainFactory című nemzetközi innovációs online ötletversennyel, 
melynek megkezdődött a jelentkezési időszaka. Milyen ötleteket 
vártok?

– Elsősorban egyetemistáktól várunk olyan innovatív ötleteket, 
amik még nem léteznek a piacon, viszont bevezethetőek lehetnek. 
Mindenkiben felmerülhetnek bizonyos problémákra olyan megol-
dások melyekkel egyes dolgokat lehetne jobban, vagy másképpen 
csinálni, ezeket az elképzeléseket szeretnénk, ha feltöltenék az 
ötletverseny online felületére. Lehet ez akár egy újszerű módszer, 

egy szolgáltatás, egy új tárgy, vagy akár egy takarékos, környezetkí-
mélő megoldás, ami jobbá teheti a mindennapjainkat, de akár egy 
mobilos applikáció is szóba jöhet. A hazai forduló során nevezni 
egész Magyarország területéről lehetséges. Önállóan és csapatban 
is lehet jelentkezni, várjuk a forradalmi megoldásokat minden 
területről, legyen az bármely ipari vagy gazdasági ágazathoz köt-
hető. A hazai forduló október 22-ig tart, addig érkezhetnek be a 
regisztrációk és feltöltött ötletek a brainfactory.hu oldalra, ahol 
a versenyszabályzat is olvasható. Ezt novemberben a nemzetközi 
forduló követi, amelyen a négy résztvevő ország első három helye-
zettje mérkőzik meg egymással. 
EÉ: – Kik a külföldi partnerek, segíthetnek-e ők a piacosításban, 
válhat-e egyből nemzetközivé egy elképzelés?

– A BrainFactory projekt csa-
patát eperjesi, lodzi és prágai szer-
vezetek alkotják még, melyekről a 
BrainFactoryV4 Facebook oldala, 
illetve a brainfactory.hu oldal bővebb 
tájékoztatást is nyújt az olvasóknak. 
Jó lehetőség tehát ez a pályázat arra, hogy ne csak Magyarorszá-
gon, de a visegrádi országokban is ismert legyen egy új innováció. 
A nemzetközi fordulót követően mind a négy ország tud segíteni 
a továbbfejlesztésben.
EÉ: – Az INNOVA tavaly is hirdetett ötletpályázatot: aki esetleg akkor 
nevezett, de nem került be a legjobbak közé, az továbbgörgetheti-e a 
BrainFactory-be a tavalyi elképzelést?

– Előző évben több mint kétezer regisztrálónk volt, rengeteg 
ötletet kaptunk, amikkel újra lehet pályázni, akárki jelentkezhet, az 
is, aki már korábban is indult vagy akár helyezést is ért el hasonló 
versenyeken. Csak olyan ötleteket nem tudunk fogadni, amelyek 
már egy vállalkozás alapját képezik, hiszen a célunk éppen az, hogy 
a megvalósulás felé vezető úton támogassuk az ötleteket.
EÉ: – Mit lehet nyerni a támogatáson túl?

– Mind a négy ország nemzeti fordulót rendez saját nyeremé-
nyekkel, a továbbfejlesztéshez nyújtott támogatáson túl a nem-
zetközi döntőben már értékes díjakkal honoráljuk a legjobbakat.
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Negyedszázados jubileumát ünnepli 
szeptemberben a Debreceni Egyetem 
Angol-Amerikai Intézetének Észak-
amerikai Tanszéke: a rendszervál-
tást követően jöhettek létre az első 
amerikanisztikai műhelyek a hazai 
egyetemeken.

A szocializmus idején amerikanista 
tanszékek egyáltalán nem voltak a magyar 
felsőoktatási intézményekben, holott 
Országh László professzor már 1962-ben 
arról írt tanulmányt, hogy mik lennének 
a hazai amerikanisztika feladatai, milyen 
könyvek, tankönyvek lennének szüksége-
sek az oktatáshoz, és azt milyen személyi 
állománnyal lehetne megoldani. Minderre 
azonban a rendszerváltásig várni kellett, a 
Debreceni Egyetem jogelődjén az 1991/92-
es tanévtől tanulhattak először amerikanisz-
tikát a diákok.

Habár vannak olyan egyetemek, ahol az 
addigi klasszikus angolos képzéstől függet-
lenül, önálló tanszékekként, intézetekként 
jöttek létre az amerikanisztika műhelyei, 
Debrecenben Angol-Amerikai Intézet ala-
kult. „Nem akartuk feladni a közös hagyo-

Az amerikanisztika 25 éve

Látogatórekorddal zárt a nyár legnagyobb bulija: 98 ezren szórakoz-
tak az idei Campus Fesztiválon. Folytatás 2017. július 19-én.

Még elevenen él az idei Campus, még működik az ott vásárolt öngyújtó, 
még hallgatom az ott megismert Fran Palermót, de máris itt a háromnapos Zamat 

fesztivál a Nagyerdei Stadionnál, amikor újra bulizni illik, s észre sem vesszük, már 
lehet is kapni az early bird jegyeket a tíz hónap múlva kezdődő, tizedik Campus Fesztiválra.

Milyen hamar eltelt, mondogattuk a rendezvény 
után, holott amikor a nulladik napon a stadion sar-
kánál ettük a lángost, és csak figyeltük a hömpölygő 
tömeget, másnap pedig a Pál Utcai Fiúk délutáni kon-
certjén szürcsöltük az első sört, és énekeltük, hogy „a 
fiúk a lányokkal táncolnak reggelig”, akkor azt éreztük, 
hogy az éjjel soha nem érhet véget. És ezt az érzést 
erősítette a pénteken átugrált Alvin és Zorall-koncert, 
szombaton a Tankcsapda helyett végigbulizott Vis 
Maior, a megannyi találkozás, baráti beszélgetés, 
koccintás és hajnali sültkolbászozás a Nagyerdőn. 

Tíz hónap, nem olyan sok idő, egy őszi és egy tava-
szi szemeszter, egy karácsony (a bérletet hátha megka-
pom), egy névnap és születésnap (ha karácsonykor a 
belépő elmaradt, még pótolható), háromszáz napnyi 
készülődés az újabb fesztiválérzés befogadására, a 
mámoros nyári éjszakák pillanatainak kimerevítésére. 

Szabó Laci 

Fesztiválok nyomában

mányokat az angolosokkal, hiszünk abban, 
hogy az amerikanista nem baj, ha tudja, 
milyen az eredeti Frankenstein, mi van a 
Canterbury mesékben. Szükséges, hogy 
mindenki olvasson Shakespeare-t, hiszen 
rengeteg referencia van, ami összeköti a két 
kultúrát” – mondja Glant Tibor, az Észak-
amerikai Tanszék vezetője. 

Az amerikanisztikai tanulmányok lehető-
vé tételével a rangos külföldi ösztöndíjakkal 
foglalkozó Fulbright Bizottság is irodát nyit-
hatott Magyarországon, az Angol-Amerikai 
Intézetben az elmúlt huszonöt évben csak-
nem harminc külföldi oktató tartott órákat 
Fulbright-ösztöndíjasként. 

A képzés és a Fulbright hazai jubileumát 
szeptember első napjaiban közös konferen-
ciával ünnepelték a Debreceni Egyetemen, 
de Glant Tibor úgy tájékoztatott, hogy 
szeptember második felében rendeznek 
egy találkozót a végzett debreceni amerika-
nistáknak, amelyen karrierjükről mesélnek 
majd az egykori debreceni egyetemisták, de 
a Kutatók Éjszakájára is több programmal 
készülnek, elemezni fogják például a végéhez 
közeledő amerikai elnökválasztási időszakot.

Szabó Laci 
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A Diák- és Ifjúsági Újságírók Országos 
Egyesülete huszonharmadik alkalommal 
rendezte meg május végén a Sajtófesztiválját 
Budapesten, a Várkert Bazárban, amelyen 
átadták az év diáklapja és diákújságírója 
díjakat is.

A Debreceni Egyetem kéthetente meg-
jelenő, szeptemberben az ötvenötödik 
évfolyamába lépett újságját, az Egyetemi 
Életet Az év diáklapja kategória felsőoktatási 
szekciójában harmadik díjjal ismerték el.

Az Egyetemi Életet az elmúlt két évtized-
ben több díjjal is kitüntették: 1998-ban az év 

Bronzérmes az Egyetemi Élet

diáklapja, 1999-ben az EFOTT hivatalos 
lapja címeket érdemelte ki, 2004-ben a Ma-
gyar Egyetemi és Főiskolai Sajtó Egyesület 
a Pro Sperare különdíjjal tüntette ki, amit 
az a hallgatói lap érdemelhetett ki, melynek 
munkatársai a legtöbbet tették azért, hogy 
környezetükben és így országosan is növe-
kedjen a hallgatói újságírás szerepe.

Ölveti László főszerkesztő a díjátadó 
után elmondta: az elismerés mellett a Diák- 
és Ifjúsági Újságírók Országos Egyesülete 
által szervezett nyári médiatáborra nyolc-
vanezer forintos részvételi támogatást is 

Az ország egyik legjobb felső-
oktatási újságjává választották 
a Debreceni Egyetem lapját,  
az Egyetemi Életet.

kapott a szerkesztőség, amit a Debreceni 
Egyetem Kossuth Lajos Gyakorló Gim-
náziuma és Általános Iskolája média iránt 
érdeklődő diákjainak ajánlottak fel.

A díjátadón a Debreceni Egyetem Mű-
szaki Karának hallgatóját, Szikora Tamást 
az év zenei diákrádiósának választották, 
Az év tematikus diákrádiósa kategóriában 
pedig harmadik helyezést ért el. A Deb-
receni Egyetem hallgatói által szerkesztett 
salakmotoros portál, a Salakpor Az év online 
diákmédiuma versenyben lett bronzérmes.

Szabó Laci

Újra itt a szeptember, új lendületet kap a tanulás. Gon-
doltad volna, hogy a sikeres vállalkozók is folyamatosan 
tanulnak? Elkötelezettek, kíváncsiak, minél több dolgot 
szeretnének megtudni annak érdekében, hogy minél tel-
jesebbé tegyék vállalkozásukat. Szeptember végén indul 
az Innovatív Generáció program, ahol a szervezők Téged is 
várnak, próbáld ki, tanuld, milyen csapatban vállalkozni! 

A Debreceni Egyetem sok lehetőséget kínál a fejlődéshez, sok 
szak közül választhatsz, hogy elmélyítsd tudásodat egy adott terü-
leten. Szabadon választható tárgyak keretében fejlesztheted többek 
között vállalkozói készségeidet is. Az itt tanuló külföldi diákokkal 
folytatott beszélgetéseid során észrevétlenül fejlődik a nyelvtudásod, 
vagy a sok ösztöndíj-lehetőség közül, az Erasmus-ösztöndíj segít 
abban, hogy más országokban tanulhass, utazhass. 

Arra buzdítunk, hogy már az egyetemi évek alatt is lépj ki, és 
szerezz minél több kapcsolatot, tudást a világról és önmagadról az 

Egyetemen innen és túl – !gen Debrecen  
egyetem falain túl is. Bár az internet, az okostelefonok világában ez 
a „kilépés” virtuálisan is megtörténhet, például TED-előadásokon 
http://www.ted.com/ keresztül, de még izgalmasabb, bátrabb, ha 
ezt offline teszed! Erre az offline kilépésre kínál egy lehetőséget az 
!gen Debrecen. Az Egyetemi Élet korábbi számaiban is olvashattál 
már az !genről, és a program honlapján is sok információt találsz. 
Honlap: http://www.igendebrecen.hu/  

Ha jelentkezel, akkor szeptember végétől decemberig – a szorgal-
mi időszak alatt – egy izgalmas, vállalkozó világba lépsz. Hétről hét-
re fejleszted saját, vagy egy csapattársad ötletét, és persze önmagadat 
mint vállalkozót. Együtt tanulsz, dolgozol különböző korosztályból 
érkező, de az ötlet, a vállalkozás, a csapatmunka iránt elkötelezett 
résztvevőkkel. A program során vállalkozókkal találkozol, akik 
figyelmet, visszajelzést adnak, saját tapasztalataikkal gazdagítanak 
Téged, a csapatod és az ötletet, amin dolgoztok. A 3 hónap egy 
versennyel zárul. A zsűriben helyet foglaló sorozatvállalkozók, 
befektetők kiválasztják a program legjobbját, ez egy jó visszajelzés 
is a nyertes csapatnak, hogy a képzés végén új út nyílhat számukra. 
A 2016 szeptember végén induló !gen  Debrecen negyedik a sorban, 
ami azt is jelenti, hogy a a képzés tagjai mellett megismerheted a 
korábbi résztvevőket, akik ma már az !gen network alkotói.

Ne hagyd ki ezt az egyedülálló lehetőséget, légy bátor, próbáld 
ki magad! Jelentkezz szeptember 23-ig az !gen Debrecen képzésére! 

Honlap: www.igendebrecen.hu
Facebook: www.facebook.com/igendebrecen
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Nagy Sándorné Illyés Ilona – Ilonka 
néni, ahogyan én szólítottam – az el-
múlt napokban érte el a 103 és fél éves 
kort, amihez ezúton is gratulálunk, és 
továbbra is jó egészséget kívánunk! 
Ilonka nénit rubin díszoklevelének 
átvétele kapcsán kerestem fel debrece-
ni lakásában.

EÉ: – Meséljen egy kicsit erről az egy évszázad-
ról, amelyet megélt!

– Oh, a 103 év. Mindig azt gondoltam, 
hogy a 100 évet sem érem én meg, most 
meg itt van már a 104., március 4-én jönne, 
de nem tudom, mi lesz még addig – idézi 
fel Ilonka néni.

Berettyószentmártonban születtem 1913-
ban, nagycsaládban. Heten voltunk testvérek, 
mára sajnos csak én maradtam. Az utolsó 
testvérem tavaly halt meg 95 évesen. Csök-
mőn élt a családunk, ott jártam iskolába is. 
Ezt követően kerültem Budapestre dolgozni 
és tanulni. Csökmőre azonban minden évben 
visszalátogatok.
EÉ: – Védőnői oklevelét a második világhá-
ború idején szerezte meg. Hogyan látta akkor 
a felsőoktatást, milyen volt a továbbtanulás?

– Nehéz volt abban az időben előterem-
teni erre (is) a költségeket. A védőnőképző 
bentlakásos intézmény volt. Meg volt szab-
va, mivel kell bevonulni, s ehhez előre össze 
kellett gyűjteni a szükséges felszerelést: 
saját munkaruha, evőeszközök, porcelán 
tányér, abrosz az étkezőbe, ébresztőóra 
stb. Mindenki kapott egy azonosítószámot, 
amit a ruhánkba belevarrni, az evőeszkö-
zökbe belevésni kértek; a ruhákat így adtuk 
le a mosodába. Maga a továbbtanulás olyan 
volt, hogy aki beiratkozott, az el is végezte, 

 „Hát akkor nagyon nehéz volt a helyzet, de mégis nagyon 
szép volt! Jó érzés volt, ha valakin segíteni tudtunk.”

magasabb volt az elvárása mindenkinek 
önmagával szemben, mint manapság.
EÉ: – A védőnői munka során rengeteg család 
életébe nyerhetett betekintést. Van kedvenc 
emléke? 

– Az egyik ilyen emlékem, amikor egy 
szakmai megbeszélésen találkoztam egy 
gyermekgyógyásszal, aki annak idején az 
én „csecsemőm” volt. Az nagyon jó érzés 
volt számomra. Ezenkívül van egy Nagyke-
rekibe való asszony ‒ mára már ő is elmúlt 
80 éves ‒, akinek a gyerekei szintén az én 
védőnőségem alatt születtek, ő a mai napig 
emlegeti, ha felhív telefonon, hogy még a 
szüleit is én injekcióztam.
EÉ: – Több mint egy hónapja vehette át a 
Debreceni Egyetemen Rubin díszoklevelét 
védőnői oklevele megszerzésének 72. évfordu-
lója alkalmából. Mindvégig az egészségügyben 
dolgozott, nem is vágyott soha másra?

– Nem. Nem akartam én sem máshol 
dolgozni, sem pályaelhagyó lenni. Gyerek-
koromból hoztam az ápolási vonalat, ami-
kor a csökmői orvos édesanyjával kerültem 
barátságos viszonyba. Rengeteg mindenre 
megtanított ez a kedves hölgy, s később a 
védőnőképzőbe való felvételihez a fiától 
kaptam az egyik ajánlást ‒ akkoriban még 
ajánlást kellett vinnünk, illetve az iskolai 
bizonyítványt, nem volt felvételi. Egyszóval 
nagyon szerettem az egészségügyben dol-
gozni. Akkor nagyon nehéz volt a helyzet, 
de mégis nagyon szép volt! Jó érzés volt, ha 
valakin segíteni tudtunk.
EÉ: – Ki volt a legkedvesebb oktatója, volt ilyen?

– Sok példamutató emberrel talál-
koztunk a képzés során. A védőnőképző 
vezetőjét mindenki szerette, nagyon köz-
vetlen volt, esténként bejárt a lányokhoz 
beszélgetni, tapasztalatokat megosztani ‒ ő 
volt Beretvásné Semsey Carola. De nagyon 
szerettük Joóné Tarr Máriát is, aki az ápo-
lástant tanította nekünk.
EÉ: – Mennyire sikerült tartani a képzés befeje-
zése után a kapcsolatot az évfolyamtársakkal? 
Voltak-e találkozóik?

– A végzés után sokfelé széledt szét a 
csoport. Mindenki oda ment, ahol szükség 
volt rá, s akkor nem volt olyan egyszerű a 
kapcsolattartás, mint most. A szobatársam-
mal leveleztünk egy ideig, ő Romániába 
ment férjhez, de aztán később nem tudom, 

– 103 életév, 72 éves diploma, 50 éves munkatapasztalat –

mi lett vele. Volt egy finn csoporttársunk, 
akinek magyar férje volt. Ő később vissza-
ment Finnországba, ott lett védőnő. A min-
tát innen vitte, mivel a védőnői szolgálat 
hungarikum. Egy másik csoporttársammal 
pedig 2005-ben találkoztam, amikor a vé-
dőnői szolgálat 90. évfordulóját méltatták 
Budapesten egy színvonalas ünnepség 
keretében. Ezen az eseményen minden 
megyéből igyekeztek elhívni a legidősebb 
védőnőt, s Hajdú-Bihar megyét én képvi-
seltem, Heves megyéből pedig (Tiliczki) 
Rózsikát (őt ma dr. Harcsa Árpádnénak 
hívják) küldték. Egymás mellé ültettek 
bennünket, nagy volt a meglepetés. Azóta 
is tartjuk a kapcsolatot, most már csak 
telefonon. A rendezvényen egyébként 
akkor a legidősebb védőnő 102 éves volt. 
Egy másik csoporttársunkról tudom, hogy 
később a szegedi védőnőképző igazgatója 
lett (Bakonszegi Etelka), vele többször ta-
lálkoztunk szakmai rendezvényeken.
EÉ: – Sosem gondolt rá, hogy megszerzett tudá-
sát, tapasztalatát oktatóként is kamatoztassa?

– Én végezni szerettem a munkámat. 
A védőnőképző későbbi hallgatói közül 
többen is voltak hozzám szakmai gyakor-
latra beosztva, de egyéb oktatásra sosem 
gondoltam.
EÉ: – Ekkora élettapasztalattal és munkata-
pasztalattal a háta mögött, ma hogyan indí-
taná el a friss diplomásokat, mire figyeljenek 
Ön szerint?

– A védőnőkről tudok vagy tudnék 
nyilatkozni inkább, nekik pedig azt sze-
retném üzenni, hogy egy ilyen szép és 
felelősségteljes hivatás végzése során ne 
csak a csecsemőkre, de már a várandós 
kismamákra is nagy gonddal figyeljenek!

Nánási-Molnár Anita
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2016. június 3-án, 73 éves korában elhunyt dr. Lenkey Béla, 
a Kossuth Lajos Tudományegyetem Baráti Körének legendás 
hírű elnöke, az egyetem Mikrobiológiai és Biotechnológiai 
Tanszékének oktatója. Dr. Lenkey Bélát a Debreceni Egyetem 
Bölcsészettudományi Kara, valamint Természettudományi 
és Technológiai Kara saját halottjának tekinti.

Másfél évig küzdött az őt megtámadó súlyos betegséggel, 
már-már bíztunk a győzelemben, mikor váratlanul elfogyott 
ereje.

Lenkey Béla 1943-ban született, Ózdon érettségizett, 1966-
ban a KLTE-n biológia–kémia szakos tanári diplomát szerzett. 
Végzése után a TTK Biokémiai Tanszék, később a Mikrobioló-
giai és Biotechnológiai Tanszék oktatója volt. 1989-től egyetemi 
docens, két alkalommal tanszékvezető.

 Kutatási területe a szteroidok biokonverziójának, bizonyos 
gombák rezisztenciájának vizsgálata. Több mint 50 tudomá-
nyos cikk szerzője. 1986–1987-ben két meghatározó évet 
töltött az USA-beli wisconsini Állami Egyetem Biokémiai In-
tézetében. Tanár volt, a szó legnemesebb értelmében. Leküzdhe-
tetlen vágyat érzett az általa megszerzett tudás továbbadásához. 
Öt évtizeden keresztül oktatott biológia szakos, kémia tanár, és 
vegyész hallgatókat.

Lenkey Bélában erős volt a közösségi érzés. 2005-től kezdve 
nagy örömmel és lelkesedéssel vezette az 1500 tagot számláló 
Kossuth Lajos Tudományegyetem Baráti Körét. A rendszeres 
előadások, a rendszeresen megrendezett kiállítások, a közös-

ségformáló báli ren-
dezvények, a több 
napos kirándulások 
egy páratlan közös-
séget kovácsoltak 
össze. Ez a közösség 
őrzi a magyarság, 
az egyetem klasszi-
kus értékeit, hogy 
továbbadhassa azt a 
minket követő nemzedékeknek.

Munkájáért több elismerésben részesült, 1978-ban meg-
kapta az Oktatási Miniszter Eredményes Munkáért Dicséretét, 
több alkalommal TTK kari kitüntetéseket, 2006-ban az Arany 
Katedra Díjat, 2007-ben a Tudományegyetemi Karokért Díjat, 
2014-ben a BTK Emlékérmét, 2015-ben KLTE Baráti Köre 
aranyozott Kossuth Emlékérmét. Halála napján már készen volt 
a részére adandó Gyémánt Katedra Díj és az Arany Díszoklevél, 
de már nem volt alkalom átadni ezeket.

Életének utolsó időszakáig derűsen és aktívan dolgozott. 
Nagy űrt hagyott maga után. Amit tett, azt nem kötelességből 
tette, hanem mások javát szolgálva, azért, mert mindez saját 
személyes szívügye volt. Megpróbálunk méltóak maradni 
eszményéhez.

Nyugodjék békében.
Dr. Gaál István 

egyetemi tanár, a KLTE Baráti Körének elnöke

83 éves korában, 2016. május 30-án elhunyt Gomba Szabolcs, 
a Debreceni Egyetem Patológiai Intézetének emeritus pro-
fesszora, az intézet volt igazgatója.

Gomba Szabolcs professzor az intézet örökös munkatár-
saként mindig is nagy népszerűségnek örvendett. Humanista 
műveltségét otthonról hozta, német, angol, francia, latin, 
görög nyelvismerettel is rendelkezett. Kézügyességével, két-
kezes rajztudásával mindenkit lenyűgözött. Tevékenységét a 
debreceni Patológiai Intézetben csupán a Lausanne-i Egyetem 
elektronmikroszkópos laborjában töltött tanulmányútja miatt 
szakította meg hosszabb ideig. Tudományos érdeklődése első-
sorban a vese gyulladásos elváltozásaira irányult. Endes Pongrác 
kimagasló képességű tanítványaként 1978-ban, 45 évesen került 
az igazgatói székbe, és 20 éven keresztül vezette az intézetet. 
Az ő igazgatósága alatt számos szakmai újdonságot vezettek 
be (immunhisztokémia, szövettani automaták, számítógépes 
adatbázis, orvosi specializálódás).

Gomba professzor tanszéke élén 1987-től jelentős oktatói 
tevékenységet vállalt az induló angol nyelvű orvosképzésben, 
majd a fogászati patológia oktatásában. Egyik kidolgozója volt 

Lenkey Béla emlékére

Gomba Szabolcs emlékére
a komplex patológia 
tantárgynak. Szer-
vezésében magyar 
nyelvre adaptálták 
a Robbins „Basic 
Pathology” című 
tankönyv 5. kiadását, 
részvételével bonc-
technika jegyzet is 
készült. 1985 és 1991 
között a Debreceni 
Orvostudományi Egyetem oktatási rektorhelyettese volt.

Gomba Szabolcs 2004-től emeritus professzorként volt 
aktív tagja az intézetnek, emellett több társadalmi funkciót is 
betöltött (Magyar Rákellenes Liga, Magyar Vöröskereszt, Vá-
rosi Orvosi Kamara, Debreceni Akadémiai Bizottság). Számos 
szakmai elismerés mellett birtokosa volt a Magyar Köztársaság 
Érdemérem Lovagkeresztjének.

Méhes Gábor 
egyetemi docens, intézetigazgató 

DE ÁOK Patológiai Intézet
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Az Egyetemi Életben eddig megjelent cikkeink elérhetők a DEA-ban.

DEENK – a változás jegyében
A változás önmagában kockázatot, nehézségeket is je-

lent, de a fejlődés elkerülhetetlen velejárója. A Debreceni 
Egyetem Egyetemi és Nemzeti Könyvtár igyekszik lépést 
tartani a trendekkel, s noha nemzeti gyűjteménye miatt 
előnyt élvezhet az egyetemi könyvtárak között, önmagá-
ban ez nem lehet elegendő, törekedni kell a folyamatos 
megújulásra. Könyvtárunk jövőképében éppen ezért tettük 
egyértelművé, hogy közösségünk: „aktív résztvevője, ha 
kell, kezdeményezője a szükséges változásoknak”. 

DEKa kártyával ingyenes és egyszerűbb 
Két fontos változás, ha úgy tetszik, újdonság tapasztalható a 

könyvtárat használók életében az idei tanévtől. Az egyik, hogy 
2016. szeptember 1-jétől minden egyetemi polgár számára 
ingyenessé vált a beiratkozás a DEENK könyvtáraiba. Fontos 
tudnivaló, hogy ehhez érvényes DEKa kártyával kell rendelkez-
ni, mivel mostantól kizárólag ezt az egyetemi kártyát használjuk 
és fogadjuk el olvasójegyként. Annak, akinek nincs még ilyen, 
érdemes minél hamarabb igényelni a DEKa kártya központ 
honlapján https://dekakartya.unideb.hu/. 

A másik újítás, 
hogy ezentúl a be-
iratkozás online tör-
ténik majd a DEENK 
honlapján (www.
deenk.hu) található 
felületen. Megszűn-
nek tehát az olvasó-
szolgálati pultoknál 
év elején kígyózó végeláthatatlan sorok és a hosszú várakozás. 
Az idei évtől már mindenki az otthoni fotelből is könnyen 
beiratkozhat a könyvtárba. Az online beiratkozás nem csupán 
egyszerűbb, de jobb is, hiszen ezzel az egy lépéssel a DEENK 
mind a hét könyvtárában megtörténik a regisztráció. Ezután 
már nincs más teendő, mint kölcsönözni a könyveket.

Tucatjával vihetők a könyvek
Könyvtáranként a hallgatók maximum 12 db, az oktatók 

pedig 20 db könyvet kölcsönözhetnek. A kölcsönzés ideje 
mindenhol 30 nap, melyet 5 alkalommal lehet meghosszab-
bítani további egy-egy hónapra. Akinek sürgősen kell egy 
könyv, az kérhet előjegyzést egy már kikölcsönzött példányra.A 
könyveken túl lehetőség van egyéb dokumentumok (DVD-
filmek, hanglemezek stb.) és eszközök kölcsönzésére, helyben 
használatára is. A Kassai úti Campus könyvtárában e-book-
olvasókat vihetnek az elektronikus könyvek barátai, de az 
olvasószolgálati pultoknál fejhallgatót is találnak azok, akik az 
elmélyült tanulás idejét zenehallgatással tennék kellemessé. 

Semmiképpen sem szabad azonban elfelejteni, hogy minden 
könyvtári dokumentumért és eszközért felelősséggel tartozik 
az, aki elviszi. Vigyázni kell a könyvek állapotára, és be kell tar-
tani a kölcsönzés szabályait, ezzel segítve, hogy minél többen 
juthassanak hozzá a tanulmányaikhoz szükséges irodalomhoz.

Nem csak a könyvtárban
A könyvtári dokumentumok egy része azért nem kölcsönöz-

hető, hogy bármire is van szükség, egy példány biztosan ott 
legyen a polcokon. Ezek sincsenek azonban leláncolva, ugyanis 
a szabadpolcon elhelyezett nem kölcsönözhető könyveket is ki 
lehet kölcsönözni arra az időre, amíg a könyvtár zárva van. Ez 
általában az éjszakai órákat jelenti, ezért is kapta a szolgáltatás 
az „éjszakai kölcsönzés” nevet. A könyvtár által nyújtott elekt-
ronikus adatbázisok, e-könyv- és folyóirat-gyűjtemények ott-
honról is elérhetők a beiratkozott olvasók számára. A könyvtári 
dokumentumok felkutatásában a mindenki számára elérhető 
online katalógus segít, amiben a keresés mellett láthatjuk saját 
kölcsönzéseinket, és meghosszabbíthatjuka lejáró határidőket.

Idén januártól a könyvtárban is elérhető az egyetemi 
Eduroam wifihálózat, amihez minden egyetemi polgár csat-
lakozhat. Azoknak, akiknek nincs ilyen jogosultságuk, hasz-
nálhatják a könyvtári wifit (visitor), miután valamelyik pultnál 
regisztrálták az eszközüket.

A DEENK könyvtárainak nyitva tartását a tanrendhez és a 
hallgatói igényekhez igazítva alakítjuk: könyvtáraink általában 
reggel 8-tól nyitnak, a vizsgaidőszakokban hosszabbított nyit-
vatartási periódusokkal várjuk az olvasókat. 

Mindenkinek javasoljuk, hogy részletesebb tájékozódás cél-
jából keresse fel honlapunkat(www.deeenk.hu), észrevételeket 
pedig az info@lib.unideb.hu címre várunk!
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Egy eredetileg tűzoltásra használt botból később a diák-
virtus eszköze lett, amely még elnevezését is a diáknyelv-
nek köszönhette. A gerundium súlya, mérete is tekinté-
lyes, de jelképes üzenete ennél is értékesebb a Debreceni 
Egyetem számára. 

A debreceni felsőoktatás történelmi gyökerei egészen a XVI. 
századig nyúlnak vissza. A Debreceni Református Kollégium 
1538-ban kezdte meg működését. Ezt a dátumot őrzi a Debreceni 
Egyetem is szimbólumán, a gerundiumon, utalva ezzel az intéz-
mény történelmi gyökereire, eredetére.

A gerundiumot eredetileg (nem a mostani dí-
szesen kivitelezett, hanem egy jóval egyszerűbb 

formájú botot) a kollégiumi diákok tűzoltás-
ra használták. Ha az éjszaki tűzőr – a vigil 
– bajt észlelt, a diákságot is riasztotta, akik 
botjaikkal segítettek a tűz továbbterjedését 
segítő kerítések, zsindelytetők elbontásá-

ban. A fiatalabb diákok kisebb botokkal, 
a felsőbb évesek nagyobb botokkal vettek 

részt az oltásban. A nagybot 170 cm hosszú és 
csaknem 8 kg súlyú volt. A kollégiumi legendák 
szerint a tűzoltóbot elnevezése onnan ered, 
hogy állítólag legalább olyan nehéz a kezelése, 
mint a gerundium, vagyis a latin nyelvtanban 
a főnévi igenév helyes használata. 

Az 1600-as években a diáktűzoltóságnak, 
mint egyesületnek kétszáz tagja volt. A felvétel a 

tűzoltó egyesületbe és a nagybotos próba is a ge-
rundiumhoz kapcsolódott. A tagfelvételnél két 
kézzel, nyújtott könyökkel kellett háromszor 

megemelni a botot, előbb vállig, majd fej fölé. 
A nagybotos próba ennél is nehezebb volt: 

fél kézzel kellett felemelni és rezzenés 

nélkül kitartani. Ha még nehezebbé akarták tenni a próbát, a kitar-
tott bottal nyolcasokat kellett írni a levegőben, legalább tizenkettőt.

Arany János – aki maga is a Református Kollégium egykori 
diákja volt – a Toldiban feltehetően a debreceni kollégiumi évek 
gerundiumos próbáira gondolt vissza, amikor a fél kézzel tartott 
botot, amivel a főhős a Budára vezető utat mutatta, belevette köl-
teményébe:

„Azzal a nehéz fát könnyeden forgatja,
Mint csekély botocskát, véginél ragadja;
Hosszan, egyenesen tartja félkezével,
Mutatván az utat, hol Budára tér el,
S mintha vassá volna karja, maga válva,
Még csak meg se rezzen a kinyújtott szálfa.”
Debrecenben a Kisbotos és a Nagybotos utca neve is őrzi az egy-

kori kollégiumi diákok emlékét, és a híres Virágkarnevál programját 
is éveken át színesítette a gerundiumos erőpróba. 

MI FÁN TEREM A GERUNDIUM?
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A gerundiumok közül néhány már 1914 októberében ott lehe-
tett az egyetem első tanévnyitóján a debreceni Nagytemplomban, 
amikor három karral megkezdte működését a jogelőd Debreceni 
Magyar Királyi Tudományegyetem. A teológiai karon 80, a jogi 
karon 133, a bölcsészeti karon 8, a korábbi felsőbb évesekkel együtt 
összesen 354 beiktatott hallgatóval – köztük mindössze három női 
hallgatóval – indult a tanév. A korabeli monarchia területéről érkező 
diákok pedig akár a mai 4 ezer külföldi hallgató előfutárainak is 
tekinthetők. Az induló létszám száz év elteltével megszázszorozó-
dott, hiszen a Debreceni Egyetem diákjainak száma napjainkban 
már meghaladja a 30 ezret.

Az intézményt jelképező gerundiumot a város bárányos címere 
díszítette, és az elmúlt 100 év során nem változott a bölcsészek 
baglyos emblémája sem. Justicia azonban – a jogi kar 1949-ben 
kezdődő szüneteltetését követően – több mint 40 évig pihent 
Vincze László egykori rektori titkár íróasztalfiókjában, hogy végre 
újra elfoglalhassa méltó helyét az egyetemi jelképek társaságában. 

A gerundiumra tettek esküt az egyetem rektorai, a frissen 
avatott doktorok, használták a tanévnyitóra vonuláskor, egyetemi 
ünnepségeken, rangos vendégek fogadásán és temetésen, illetve a 
Díszudvaron ravatalozásnál is. A korabeli, a 30-as, 40-es évekből 

fennmaradt fotókon látszik, hogy régebben a gerundiumot nem 
diákok, hanem ünnepi díszbe öltözött egyetemi pedellusok vitték. 
Ma sem képzelhető el tanévnyitó, diplomaosztó vagy doktoravató 
ünnepség a jelképek nélkül, bár számuk az egyetem fejlődésével 
a többszörösére gyarapodott, hiszen mind a 14 kar saját, egyedi 
díszítésű gerundiummal rendelkezik.

De nemcsak az ünnepeknek, hanem a hétköznapoknak is 
része a gerundium, amely az intézmény jelképeként megtalálható 
kiadványokon, meghívókon egyaránt. A Gerundium nevet kapta 
az egyetemtörténeti folyóirat, ezt a nevet viseli a Műszaki Kar 
hallgatói által fejlesztett elektromos autó, de még a kommunikáció 
szakos hallgatók „Pehelysúlyú Gerundium” című videoblogja is. 
Szerepel az ünnepi öltözeten is, és az egyetem hírnevének öregbítése 
érdekében végzett munkájukért arany gerundiumot vehetnek át az 
arra érdemesek. 

A gerundium jelkép, ami tisztelgés a több évszázados múltra 
visszatekintő debreceni felsőoktatás előtt.
forrás: Gáborjáni Szabó Botond: A gerundium – egy jelkép szü-
letésének háttere; Debreczeni Magyar Királyi Tudományegyetem 
1914-15. tanévi Almanachja

Béres Zsuzsa
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Jubiláló gólyatábor
Tizennégy kar, több mint kétezer-háromszáz gólya, hatszáz 
szervező és megannyi élmény – sikeresen zárták a szervezők 
a 10. DEHÖK gólyatábort.

A Debreceni Egyetem Hallgatói Önkormányzatának gólyatábora 
2007 augusztusában nyitotta meg kapuit első alkalommal, akkor négy 
kar részvételével. Az évek elteltével bővült a táborba bekapcsolódó karok 
névsora, és az idén a tizedik tábort már mind a 14 kar részvételével tar-
tották. Augusztus 29. és szeptember 2. között a jogász, óvónő, mérnök, 
természettudós, zenész és az orvos- és egészségtudományi képzéseken 
tanuló hallgatóké volt a főszerep. A második héten, szeptember 5–9. 
között a bölcsész, informatikus, gazdász és agráros gólyák vették bir-
tokba a már megszokott Kossuth Lajos Kollégiumokat és környékét.

A gólyatábor az év egyik legfontosabb hallgatói rendezvénye. Az 
ország legnagyobb gólyatáborának előkészítése már tavasszal elindult, 
a Hallgatói Önkormányzatok képviselői, tisztségviselői pedig június-
ban elkezdték a gólyatábori csapatvezetők többlépcsős kiválasztását, a 
legrátermettebb szervezők keresését. Nyár elején már tudni lehetett, 
hogy kik azok a felsőbb éves hallgatók, akik a gólyák első, mérföldkőnek 
számító eseményén, a gólyatáborban segédkeznek. A DEHÖK idén 
is kiemelten figyelt a csapatvezetők, instruktorok felkészítésére, így 
augusztusban csapatépítő táborokat tartottak a 14 kar hallgatóiból álló 
vezetői teamnek.A két turnus alatt egy közel 500 fős kiszolgáló, segítő, 
technikai, orvosi ügyeletért és biztonságért felelős személyzet dolgozott.

– Nagy öröm, hogy idén jubiláltunk, és ezt a fontos dátumot a 14 
kar közösen tehette meg. A Debreceni Egyetem gólyatáborának talán 
az a legnagyobb előnye, hogy egy ismert és megbízható helyszínen, az 
egyetem területén rendezzük. Az elsőéves hallgatóknak így már lehető-
ségük nyílik első perctől kezdve megismerkedni az egyetemi légkörrel. 
A hagyományos és jól bevált programok mellett a jubileum kapcsán 
minden este egy különleges gólyatábori installáció, éjszakai terület-, 
épület- és sátorfényfestéssel vártuk a gólyákat – emelte ki Bognár István 
Ádám, a DEHÖK elnöke.
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Jubiláló gólyatábor
A minden tekintetben egyedülálló rendezvény programjai között 

szerepelt a beiratkozás, tanulmányi, könyvtári- és szakos tájékoztatók, 
nyelvi szintfelmérők, campusbejárások mellett éjszakai és élményfürdő-
zés, sportprogramok, „légvárország”, csapatépítő feladatok, nappali és 
esti vetélkedők, ki mit tud, kirándulás, koncertek, valamint fináléként 
az elmaradhatatlan borkóstolóval egybekötött tűzijáték az Egyetem 
téri szökőkútnál.

Az első turnus résztvevői egy meglepetéskoncerten is részt vehet-
tek. A Debreceni Egyetem rektora, Szilvássy Zoltán ismét a dobok 
mögé ült. Az egyetemi kötődésű Android zenekarral közösen adott 
egy felejthetetlen hangulatú koncertet a gólyáknak. 

A két turnus esti bulijairól a Wellhello, a Brains, az Animal 
Cannibals, a Helldance, Horváth Tamás és Raul, Kis Grofó, a Delta, 
és az estek házigazdája, DJ Juhász Laci gondoskodott. 

Az elmúlt évek negatív, más felsőoktatási intézményekben történt 
atrocitásai kapcsán a szervezők igyekeztek a prevenció jegyében eljárni, 
így az idei évben a DEMEK egy külön információs sátrat is üzemelte-
tett mindennap 18–24 óra között. Emellett egy lelkisegély forródrót is 
működött a tábor teljes időtartama alatt.

A DEHÖK és a SZÖSZ Mindenkiért Egyesület idén harmadik al-
kalommal hirdetett a gólyatáborban tanszergyűjtő kampányt, melyben 
a hátrányos helyzetű gyermekek iskolakezdésének megkönnyítését 
tűzték ki célul. Az összegyűlt tanszerekből eddig 6 intézmény (családok 
átmeneti otthona, gyermekotthon, hátrányos helyzetűekkel foglalkozó 
művészeti iskola), illetve 200 gyermek kapott iskolakezdő csomagokat. 

A tábort tovább színesítette az „Üzenj Haza” videósorozat, melyben 
szüleiknek, barátaiknak tudtak üzenni haza a gólyák, akiket egy gólya-
tábori applikáció is segített a tájékozódásban.

A gólyák a csapatépítés mellett lázasan készültek a hagyományterem-
tő céllal szeptember 28-án a Nagyerdei Stadionba szervezett yoUDay-re 
is egy flashmobbal!

SZ.B.
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VISSZATEKINTŐ

Itt is kitelepültünk

A Campus Fesztiválon kialakított Egyetem téren helyet kapott 
a DEHÖK Környezetvédelmi Bizottság is, ahol megtaláltak ben-
nünket a környezetbarát tevékenységek iránt érdeklődő feszti-
válozók. Számos érdekes játékkal vártuk a kicsiket és nagyokat 
egyaránt. A fesztiválozóknak a standnál lehetőségük nyílt a Nap 
energiáját használva feltölteni telefonjaikat. Ameddig a telefon-
juk töltődött, energiatakarékossággal, természetvédelemmel 
kapcsolatos témakörökben elkészített, oktató jellegű kvízjáté-
kokra adott helyes válaszaikkal kisebb nyereményekre tehettek 
szert. Bizottságunk munkájában kiemelt szerepet kap a Hallgatói 
Közösségi Kert, amely a Böszörményi úti campuson található. 
Az idei évben számos fűszernövény termesztésére is sor került. 
Próbára tettük a fesztiválozók orrát is, illat alapján felismerik-e 
az adott fűszert. A standunkhoz látogatók gyümölcsleves- vagy 
tejesdobozból elkészíthették egyedi fesztiválpénztárcájukat 
is. Nagy sikere volt a Bizottság standjánál a testfestésnek, ahol 
olyan mintákat választhattak az érdeklődők, amelyek utalnak az 
állatok védelmének a fontosságára. Mindemellett a standunkhoz 
ellátogatók megismerkedhettek a Bizottság egyetemi életben 
betöltött szerepével, munkájával, programjaival. Reméljük, 
jövőre is találkozunk a Campus Fesztiválon!

Írta: Pálfi Zsuzsa bizottsági tag
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ZölDEbbítő

ZölDEbbítő

Beköszönt az ősz, búcsúznak a gólyák

Az ősz beköszönte előtt már augusztusban jelentős ma-
dárhiányt fedezhetünk fel Magyarországon, ugyanis ilyenkor 
megkezdődik a madárvonulási időszak. Hazánkban két gólya 
faj él, a fehér gólya és a fekete gólya. A költési szezon végével 

Az Európai Mobilitási Hétről

Az Európai Mobilitási Hét, avagy a fenntartható vá-
rosi közlekedéssel kapcsolatos éves kampány, minden 
évben szeptember 16–22. között kerül megrendezésre. 
Az idei hét témája az utazási módok keverése. Nagy hangsúlyt 
helyez a szokásaink megváltoztatására annak érdekében, 
hogy fenntarthatóbb közlekedési módokat keressünk, például 
kerékpározzunk, gyalogoljunk, és használjuk a kollektív vagy 
tömegközlekedést, valamint kombináljuk a különböző utazási 
módokat egyetlen utazásban. Ezzel hozzájárulhatunk ahhoz, 
hogy a városaink tisztábbak, csendesebbek, biztonságosabbak, 
kevésbé zsúfoltak és élhetőbbek legyenek! A DEHÖK Környe-
zetvédelmi Bizottság a Zöld Pont Iroda és Közösségi Térben az 
Európai Mobilitási Héttel kapcsolatos kiállítással köszönti az új 
félévet. Szeretettel várunk minden látogatót irodánkban! Kezdjük 
fenntarthatóan a tanévet!

Írta: Szabó Erika bizottsági tag

Közösségi Kertek Éjszakája Budapesten

Szeptember 2-án, a DE Hallgatói Közösségi Kertet képviselve, 
Budapest felé vettük az irányt, ahol lehetőségünk nyílt két fővárosi 
közösségi kert munkájába bepillantanunk az először megrende-
zésre kerülő Közösségi Kertek Éjszakája rendezvény keretében.  
A Leonardo Közösségi Kert és a Grundk3rt egyaránt célul tűzte ki, 
hogy nagyvárosi körülmények között (annak minden előnyével 
és nehézségével együtt) teremtsen meg egy élhető kis környe-
zetet, illetve közösséget, vegyszermentes kertészkedés útján.  
Szem előtt tartják a közös tanulást, szemléletformálást, környe-
zettudatos és fenntartható gondolkodást. 

A program során számtalan élményt és tapasztalatot 
gyűjtöttünk, amit mindenképpen hasznosítunk a debreceni 
Közösségi Kertben is. Köszönjük a lehetőséget!

 Írta: Nagy Veronika bizottsági tag

a gólyák augusztus 20-a környékén kelnek útra, ezzel jelezve a 
hideg idő eljövetelét. A fiókák esetében a vonulást megelőzően 
„szárnybontogató” periódust figyelhetünk meg, így a felnőtt 
csapatokkal ellentétben ők korábban indulnak őszi vándorút-
jukra. A nagy volumenű vonulás különleges látványosságot 
nyújt a természetfotósoknak, illetve a madárkutatóknak. 
 A fehér gólyák kizárólag nappal vonulnak, ugyanis így köny-
nyebben tudnak nagyobb távolságokat megtenni a főként tiszta 
időben fellelhető égbe nyúló, magas légoszlopok segítségével. 
Ezeket az úgynevezett termikeket kizárólag a szárazföld felett 
lehet megtalálni, nagyrészt ez az oka annak, hogy a gólyák 
elkerülik a nagyobb vízterületeket. A kelet-európai populáció 
a Boszporusz felé indul el, ilyenkor akár több mint 12 000 
kilométert is megtesz. Az Afrikába tartó útjuk, ellentétben a 
tavaszi hosszabb vonulással, körülbelül 28 napot vesz igénybe.  
A természetkedvelők figyelmébe ajánljuk a felnőtt gólyacsapa-
tok szeptemberi vonulását, mely egy életre szóló, feledhetetlen 
élményt nyújt számukra. 

Írta: Kiss Jusztina bizottsági tag
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Perényi Károly versei

Az Egyetemi Élet folyamatosan várja verseiteket, prózáitokat a szepszelet@gmail.com-ra vagy a szerkesztőség címére!

Kulcsár Hajnalka: Ikebana

SZÉP-SZELET

Szómágia

Tengertükör tetején tutajok,
Nem a csend, nem a csont, nem a hant,
Csak a fukar farönk marad fenn.
Nevezzük nevén a tuskót.

Közhely

Légy egyenes, mint a kőszál,
A sor végén az őr jót áll–
Kószál a régi hintelem,
Kobra úszik fel a dobra,
Strázsán a puszták kőszobra–
Sikolt a sápadt félelem.

*

Tömeg tolong dologtalan
(Előznöm üldözött),
Vonaglik és borong alant
A híd két part között.

Tömeg tolong, de jogtalan,
A hídon át halad,
Előre tört a számtalan,
Alatta száj-halak.

Tömeg tolong, de oktalan,
Tudása éj-derült,
A jó jogának holta van,
A régre rács került.
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Végigsöröztem a Sohót Londonban, elkeveredtem hajnalban 
a Trastevere negyedben Rómában, ültem limuzinban a Costa 
Brava-menti Calellában, és tévedtem kuplerájba Prágában. De nem 
voltam még korábban Esztáron, hiába kalandoztuk át a középiskolás 
éveket esztári cimborámmal, egyszerűen nem úgy jött ki a lépés. 
Az lehet a háttérben, hogy gyerekként nem szerettem a lecsót, épp 
csak piszkáltam a tányéron a fonnyadt paprikát, bökdöstem az 
összeesett paradicsomot. Fel kellett ahhoz nőni, hogy már magam-
nak is odarakjam a zsírra a felaprított hagymát, majd rádobjam a 
többi zöldséget, vágjak esetleg bele egy kis füstölt kolbászt, netalán 
megbolondítsam a végén egy kis jó borsosan felvert tojással. Idén 
augusztus végén azonban a nyár elmúlása feletti lamentálás helyett 
azt választottuk a barátokkal, hogy megnézzük az Esztári Lecsófesz-
tivált, ahol ingyen folyik a lecsó, voltak tavaly is tízezren, és olyan 
zenekarok játszanak este, mint a Bikini, a Mystery Gang, az Ocho 
Macho vagy a Magna Cum Laude. 

A péntek esti megérkezés olyan kiválóan sikerült, hogy lemarad-
tunk minden koncertről, már csak B. Tóth László diszkója jutott, 
de legalább így volt idő megkóstolni a helyi fesztiválételeket, a 
lángost és a hamburgert. Mert lecsó az csak szombaton van. El is 
határoztuk, hogy kint leszünk másnap már időben, hiszen még-
iscsak Guinness-rekord lecsót terveznek főzni, legalább másfél 
tonnát. Nem írtam el, ezerötszáz kilót. Másnap azonban eléggé 
égett a napmelegtől a kopár szík sarja, árnyék pedig ott a placcon 
elég kevés, úgyhogy a hagymaszagú napszúrástól védve magunkat 
csak estére értünk ki a helyszínre, de egyből elkapott a kavalkád: 
sikerült idén is a világrekord, ezernyolcszáz kiló lecsót főztek meg 
egy hatalmas üstben, amit ingyen kiosztottak, így hamar felették 
az emberek, nekünk már nem is jutott csak egy másikból, hidegen, 
dobozban, kenyérrel, amit mire megettünk, szinte le is csúsztunk a 
Magna Cum Laude koncertjéről, ahova alig fértünk oda, mert ott 
buliztak legalább tizenötezren, úgyhogy leültünk inkább, ám egy-
szer, amíg elmentünk frissítőért, lenyúlták a padunkat, de közben 
összefutottunk ismerősökkel, akikkel úgy elbeszélgettük az időt, 
hogy még Juli néni is odaült hozzánk, aki nyugdíjasként önkéntes 
alapon hajnal kettőig gyúrta a lángosnak való tésztát a vendégeknek, 
szóval tudtuk, hogy a lángos így elfogyott, mint a pisztáciafagyi, 
ezért inkább benéztünk dévényitibibácsira, ahol már félmeztelenül 
is táncoltak – csak a fiúk, hiába kerestünk mást – hajnalig, majd 
miután vége lett, a még nyitva lévő sörözőben zene nélkül is ment 
a tánc és az összegabalyodás, s valamikor már pirkadatkor vártuk a 

taxit, mert akkor éppen Berettyóújfaluban aludtunk, de cseppet sem 
bántuk, hogy így elkapott az esztári forgatag, mert pont egy ilyen 
ringlispílszerű éjszaka kellett lezárja a nyarat. A hatalmas buliból 
ráadásul még a Debreceni Egyetemet is támogatták, becsületkasszá-
ba lehetett a lecsóért fizetni, így gyűlt össze 245 ezer forint, melyet 
Esztár önkormányzatának képviselő-testülete felkerekített 300 
ezerre, amiből az egyetemi gyermekklinikát támogató alapítvány 
légzésfigyelő monitorokat vásárol.

A kalandozások a megyében azonban nem értek véget Esztáron, 
a következő hétvégén a tiszacsegei Harcsapaprikás-főző Fesztivált 
néztük meg, ahol száztizenegy csapat rakta oda a bográcsba egy-
szerre főni az ételt. A rendezvénnyel kapcsolatban azt éreztem, 
mint amikor tavaly először próbáltam meg szombaton a debreceni 
nagypiacon zöldséget és gyümölcsöt vásárolni. Felébredtem, össze-
szedtem magam, elindultam, odaértem, és nem voltak már kofák. 
Ráébredtem, hogy a délután kettő már nem az az idősáv, amikor 
ott úgy a hallomásból ismert piacozás zajlik, be kellett látnom, hogy 
az alvási ciklusom nem kompatibilis a piacra járással. És a csegei 
harcsapaprikást főző emberekével sem, ugyanis mikor odasétáltunk, 
szintén olyan délután kettő körül, akkor már nem főzött senki, csak 
az üres bográcsokat takarították. De legalább láttuk, hogy az este 
egyik fellépője, Zoltán Erika megérkezik helikopterrel. Ezután már 
nem lehetett mit tenni, szállásunkon, a Tisza-parti nyaraló udvarán 
paprikás krumplit főztünk bográcsban és frissen fogott keszeget 
grilleztünk, amivel úgy elszaladt az idő, hogy elfeledtük megnézni a 
bulit, ahol hajnal egy és kettő között egy 43 éves férfi pofon csapott 
egy 32 éves másik szórakozót, aki elhagyta a területet. Az agresszor 
azonban követte és ököllel újra megütötte a férfit, aki elesett. A föl-
dön fekvő áldozat nyakára a támadó rátaposott és a fejét többször 
az útba verte, majd a helyszínről elmenekült. A rendőrök később 
elfogták. Hajdú-Bihar megyei história X. 

Szabó Laci 

Amikor összeér a lecsó és a harcsapaprikás

Gondolnánk, hogy a lecsó fővárosa Debrecentől csak negyven kilométerre van? 
És hogy a legjobb harcsapaprikás is csak negyven percre rotyog a cívisvárostól? 
Az Egyetemi Élet megye oldala.
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Ilyen és ehhez hasonló kérdésekre kerestem a választ, amikor 
elkezdtem megírni a cikkemet a jelentős kulturális programokat 
egy szervezetbe tömörítő egyetemi színházról. Ugyanis nem egy 
társulatként működik, hanem a minél színesebb, változatosabb 
előadásokat, illetve a kisebb társulatokat próbálja összekötni és fel-
karolni. Már gimnáziumi éveim alatt is volt alkalmam meglátogatni 
néhány programot. Vonzott, hogy az egyetemi színház helyszínt 
és teret biztosított ezeknek az eseményeknek és gyakorta nagyon 
kedvező áron, vagy akár ingyenesen lehetett látogatni őket. Az 
egyik első előadás, amihez szerencsém volt, a Nyilas Misi Eksztázis, 
amit Halmi Gábor írt és rendezett. A mű Móricz Zsigmond, Forr 
a bor című regényének alaphelyzetéből indul ki. Halmi Gábor ezt 
aktualizálta, majd műve középpontjába a pakkot és annak tartalmát 
helyezte. Megragadott, hogy az alkotó remekül játszott a mondatok-
kal, és ezzel egy időben kiforgatta önmagából a Légy jó mindhalálig 
világát. A szabaddráma élesen szól a fiatal korosztály kérdéseiről, 
valamint az oktatási rendszerről. A második élményem Áfra János 
első drámájához fűződik. A semmi nem késik egy kisebb közösség 
sorsának alakulását mutatja be azáltal, hogy egy társaságon belül 
egyes emberek jelleme milyen hatást tud gyakorolni másokra. A 
két példán keresztül jól látható számomra, hogy a Színháznak egyik 
elsődleges célja mindennapi életünket mozgató kérdések felvetése. 
Nem feltétlenül akarja megválaszolni őket, viszont rávilágít egy-egy 
témára, kérdéskörre, amikről érdemes lehet beszélni.

Ahogy egyre inkább megismertem a DESZ történetét és tevé-
kenységét, úgy ragadott magával egyre jobban a szervezet attitűdje. 
A Színház jelenleg hat társulat működését biztosítja. Mindegyik 
többéves múltnak örvendhet, és mind egy saját, egyedi szemlélet 
mentén fejezi ki önmagát. A tevékenységük szerteágazó: mozgás- 
és táncszínház, zenés, idegen nyelvű vagy hagyományos színházi 
előadások, drámák bemutatása. Az évek során nagy szerepet kapott 
a francia, a német, az olasz, és jelenleg az angol nyelvű színjátszás. 
Ám céljuk közös: kísérletezni, folyton megújulni, és szabadon pár-
beszédet folytatni egymással, a nézőkkel. Az Egyetemi Színház évről 
évre egyre sikeresebben látja el feladatát. Számos alkotói műhely és 
találkozó valósulhatott meg ennek köszönhetően. 2013 óta három 
egyetemi színjátszó találkozó volt, és az idén közelgő negyedik 
megszervezésébe is szintén sok energiát fektetnek. Emellett az egy 
éve általuk újra felfedezett, az Ökológiai Intézet mellett évtizedeken 
át kihasználatlanul álló amfiteátrum ad otthont a nyári program-
sorozatoknak. A DESZ társulatai rendszeres látogatói amatőr 
színjátszó találkozóknak, kisebb-nagyobb színházi fesztiváloknak 
is. Szintén megkapó számomra, hogy a Színház tagjai részt vehetnek 

táborokban, ahol egészen más oldalról ismerhetik meg egymást, 
valamint önmagukat. Leggyorsabban és leghatékonyabban talán 
így fejleszthetik tudásukat. Nem utolsósorban pedig hatalmas 
élményt nyújthat minden résztvevőnek egy ilyen kreativitást és 
játékos kedvet serkentő tábor. Emellett kétheti rendszerességgel 
a társulatok vezetői és a meghívott vendégek mindenki számára 
látogatható nyílt tréningeket tartanak, melyek biztosítják a folyama-
tos utánpótlást, mivel a nyílt tréningeken való részvétel által lehet 
előadásokba bekerülni. Ezeken a mozgásos foglalkozásokon bárki 
részt vehet, aki igényt érez magában az önkifejezésre, szeretne meg-
ismerni másokat, szeretné megismerni önmagát, vagy aki szimplán 
csak szeretné jól érezni magát. Nem elhanyagolható tény az sem, 
főleg elsőéveseknek, hogy aki eljár nyílt tréningekre, az elsajátíthat 
olyan ismereteket, melyek később hasznosak lehetnek számára 
előadásokon, vizsgákon, rendezvényeken, amelyek határozott 
kiállást igényelnek. Fontos megemlíteni, hogy személyiségfejlesztő 
hatása is van.

Összességében kijelenthető, hogy a Debreceni Egyetemi Színház 
törekszik a sokszínűségre, illetve arra, hogy tevékenységével minél 
szélesebb körben, minél több emberhez jusson el. Nagyfokú nyi-
tottság jellemzi. Mint azt a példák is mutatják, ez a színház a tagok 
számára nemcsak színjátszást jelent, hanem azt, hogy a legkülönfé-
lébb művészeti ágak (képzőművészet, irodalom, mozgás, zene stb.) 
is játékba hozhatók tevékenységük által. Jól látható számomra az is, 
hogy azok, akik részesei ennek a közösségnek égnek a vágytól, hogy 
alkothassanak, hogy közölhessenek valamit. Megmutathassanak 
egy apró szeletet a saját világlátásukból. Mindezekre lehetőséget 
biztosít a színház. Megfigyelhető, hogy a szervezet jelentékeny 
kulturális szerepkört tölt be, emellett pedig drámapedagógiai 
szempontból is meghatározó a jelenléte. Létrejötte hiánypótló volt, 
ugyanis a Debreceni Egyetemen nincs drámaoktatás. 

Ebből adódik a Színház amatőr jellege is, hiszen a különböző 
társulatok tagjai mindig amatőr színészek. Mivel az egész rendszer 
alulról szerveződik, az emberek egymást és önmagukat ösztönözve 
fektetnek egyre több munkát a színház működésébe, és ez az erő 
viszi előre a szervezetet. Ennél a pontnál számomra világossá vált 
a DESZ szellemisége és egyben legvonzóbb oldala. Az, ha valaki 
amatőr ebben a közegben, nem jelent hátrányt számára, nem jár 
megkülönböztetéssel, mert ez nem értékítéletként funkcionál, 
hanem sajátos minőségnek tekinthető. Képzettségtől függetlenül 
bárkinek, aki szeretne a részese lenni ennek a páratlan élménynek, 
adva van a lehetőség az önkifejezésre. Ezen szellemiség mentén 
gyakran valami nagyon mélyen őszinte dolog születik, amit csak 

Színház az egész világ
Elsőévesként, az egyetemre bekerülve 
a várhatóan növekvő tanulmányi ter-
hek és elvárások ellenére miért lehet 
fontos egy hallgató számára a Debre-
ceni Egyetemi Színház? Hogyan válhat 
meghatározóvá a színházcsinálás 
gondolata? Miért érdemes nézőként 
is részesévé válni az élménynek? Mit 
nyújthat egy frissen felvett hallgató-
nak ez a merőben egyedi közeg?

A DESzínház egy elsőéves szemével
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nézőként vagy alkotóként lehet átélni. Ez az, ami miatt szerintem 
érdemes ezzel az ember- és személyiségközeli színházzal törődni, 
figyelmet szentelni rá. Hiszen akármennyire is nehezedik majd 
rám sok feladat az évek során, úgy gondolom, hogy az Egyetemi 
Színház minden ráfordított percet, órát, napot, hetet, hónapot, 
évet megérdemel az értékei miatt. Számomra úgy tűnik, hogy 
minden látásmód egyenlően érvényesülhet ebben a színházi mi-
liőben. Persze, mint mindenhol, súrlódások lehetnek, nemcsak 
gondolatokban, hanem világnézetekben, látásmódokban egyaránt. 
Mindezek okaként felhozható a szervezet heterogeneitása, hiszen 
nem biztos, hogy egyetért mindenki mindenben, viszont az egymás 
iránti tisztelet és a hozzáállás, miszerint minden vélemény, minden 
irány a maga nemében értékes, egyedi és magában hordozza a saját 
minőségét, lehetővé teszi, hogy egymástól eltérő művészeti ágak, 

gondolatok, látásmódok férjenek meg egymás mellett, a folytonos 
fejlődést segítve. 

Bővebb információkért, az aktuális eseményekért, a folytonos 
tájékozódás érdekében érdemes meglátogatni a DESZ holnapját: 
http://deszinhaz.hu/, vagy a színház Facebook-oldalát. Részemről 
garantált, hogy ott leszek az első nyílt tréningen, és mindent meg 
fogok tenni azért, hogy segíthessem ezen elhivatott közösség mun-
káját. És azt tanácsolom azoknak, akik érdeklődnek, hogy jöjjenek 
el, akár tréningekre, akár előadásokra, és nézzék meg maguknak, 
hogy mire képes a Debreceni Egyetemi Színház. Megláthatják, hogy 
mennyire varázslatos dolog a színház eszközeivel viszonyulni az 
élethez. Biztos vagyok benne, hogy nem fognak csalódni!

Jármi Bence

Immáron többedik alkalommal írom 
le a DE Monteverdi Kórusának jelmon-
datát, hogy bemutassam kórusunk 
tevékenységét, aktuális programjait. 

Hagyományainknak megfelelően 2016 
nyarán is Erdélyben járt a kórus július 14. 
és 17. között Pazár István és Takács Ildikó 
karnagyok vezetésével, hogy a kórusmuzsika 
által is erősítsük a magyarság összetartozását 
mind érzelmileg, mind pedig kulturálisan. 
Július 14-én, csütörtökön indultunk útnak 
huszonnyolcan, hogy Kalotaszegen, ill. 
Kézdiszéken együtt dobbanjon a szívünk az 
énekszó segítségével az erdélyi magyarság-
gal. Ezek nem patetikus szavak, hanem ezek 
a tények. Első este Bánffyhunyadon, a refor-
mátus templomban rövid istentisztelet után 
énekelt a kórus a nagyszámú hívőnek. Itt az 
egyházi műsorunkat adtuk elő. A koncert 
végén együtt énekeltük a magyar Himnuszt. 
Igaz, ami igaz, ekkor sokunknak kicsordult 
a könny a szemünkből. Ezután bőséges sze-
retetvendégség következett, ahol – jó szokás 
szerint – finom pálinka volt a bevezető. A 
koncerten és a szeretetvendégségen a helyi 
református esperes is részt vett és köszönetét 
fejezte ki szolgálatunkért. Innen a szállás-
helyünkre mentünk, Nagypetribe, ahol egy 
nagyon kellemes panzióban szálltunk meg, 
és itt bizony késő éjjelig gitároztunk, éne-
kelgettünk. Másnap a Kós Károly tervezte 
Barátság Házában reggeliztünk. A házigaz-
dánk, László, a református lelkész és kedves 
felesége, Erzsike igen finom saját készítésű 
ételekkel örvendeztetett meg bennünket 
(házi kolbász, lekvár, méz, pálinka, bivalytej). 
De a bőséges reggeli után jött a böjt, amelyet 
a hosszú, fáradságos buszozás jelentett a 
következő szálláshelyig, a Kézdivásárhely 
közelében található Csernátonig. 

 Pénteken Kézdiszentlélek, szombaton 
pedig Kézdiszentkereszt kultúrotthonában 
adtunk két nagysikerű ún. világi koncertet. 
Műsorunkban operaáriák, operettrészletek 
hangzottak el szólisták előadásában (Takács 
Ildikó, Szepesy Andrea, Vince János), a kó-
rus pedig Monteverditől Kodályig népszerű 
kórusműveket, valamint befejezésképpen 
Erdélyhez köthető népdalfeldolgozásokat 
énekelt. A kórus erdélyi útjai mindig többet 
jelentenek, mint csupán zenei élményt. A 
csodálatos tájak mellett a rengeteg kultu-
rális érték is megragadja a kórustagokat. 
A bánffyhunyadi templom Kalotaszeg 
legnagyobb református temploma, amely-
nek legrégebbi része 1483-ban épült, a ma 
is impozáns festett fakazettás mennyezettel 
Umling Lőrinc munkájának köszönhető-
en. A falakat igen gazdagon színpompás 
szőttesek borítják, amelyet a hívek készí-
tettek a templom számára. Csernátonban 
egyedülállóan érdekes néprajzi gyűjtemény 
és skanzen található egy ottani pedagógus 
házaspár – a néhai Haszman Pál és felesége, 
alsócsernátoni Cseh Ida – gyűjtőmunká-
jának köszönhetően, amelyet ma is a csa-
ládjuk gondoz, bővít és tart fenn úgy, hogy 

Mert énekelni szép, mert énekelni jó, mert énekelve 
kreditpontot kapsz

népfőiskolát és kézműves táborokat is mű-
ködtetnek benne. A szépen rendbe hozott 
Damokos Gyula-féle kúriában helytörténeti 
kiállítás látható. Több neves személy mellett 
Csernáton híres szülötte Bod Péter reformá-
tus lelkész, irodalmár, történész, aki 1766-
ban adta ki az 528 magyar írót és tudóst 
bemutató lexikont, a Magyar Athenas című 
művet. A kúria boltíves pincerendszerében 
remek vaskályha-gyűjteményt található, és 
rendkívül gazdag mezőgazdasági gépkiállí-
tás a skanzen kéthektáros szabadtéri részén. 
17-én Sepsiszentgyörgyben az evangélikus 
templom fényben úszó, ízléses, modern 
épületében adta elő a kórus újból egyházi 
műsorát, amelyben Vince János mellett 
Tornyi Blanka és Zsom Melinda is szólót 
énekelt. Bár a hazautazás igen hosszú volt, 
de a megérkezéskor mégsem a fáradtság 
érzése uralta a társaságot, hanem a sikeres, 
szép koncertkörút élménye. 

Kórusunk előreláthatólag szeptember 
közepén újból elkezdi próbáit, kedden és csü-
törtökön 18:00-tól 20:00-ig a központi épület 
(Egyetem tér 1.) X. tantermében. Kreditpon-
tért a Neptunon jelentkezhetsz. 
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A DE-ficit mostani írásában Bíró Flóra Panna azt vizsgálja, hogy a 2008-as válság óta mi történt a világ 
gazdaságában, és hogy vannak-e jelei újabb válság bekövetkeztének.

Összeolvadások és felvásárlások forgataga, 
talán kopogtat a következő válság?

Eltelt pár év a legutóbbi nagy válság óta, 
de igazán biztató hír még nem érkezett arról, 
hogy a világ újra talpra állt és a stabil növeke-
dés útján halad. Feltehetnénk a kérdést, hogy 
egyáltalán ez feltétele-e a talpra állásnak? 
Muszáj mindig növekedni? Mi van, ha nem 
növekszünk? Lehet, hogy újabb válság jön, 
lehet, hogy ezzel ússzuk meg a következőt. 
Viszonylag csendesnek mondható éveket 
tudhatunk magunk mögött, de ez csak a 
látszat. Valójában óriások tesznek akkora 
lépéseket a fejünk felett, hogy azt mi már 
észre sem vesszük. Miközben fejlett orszá-
gok lelassult növekedéséről szóló cikkeket 
olvasunk, addig lehet, észre sem vesszük, 
hogy 2015 az összeolvadások és felvásárlások 
(M&A-mergers and acquisitions) éve volt, 
és ez a tendencia folytatódik 2016-ban is. 
Ez azt jelenti, hogy igenis komoly aktivitás 
van a gazdasági világban, ami spekulációra 
ad okot. Elkezdhetünk aggódni amiatt, hogy 
túlfűtött gazdasággal fogjuk szembetalálni 
magunkat, ami csak egy újabb válságot jelez 
előre. Ebben a cikkben a világ nagyvállalata-
inak lépéseit figyelve, arra keresem a választ, 
hogy nyugtalanságra ad-e okot a szinte 
stagnáló állapot és az M&A megállapodások 
számának megugrása.

2015. november 23-án egyezett meg a két 
gyógyszergyártó óriás a Pfizer és ír riválisa, 
az Allergan egy 183,7 milliárd dollár értékű 
összeolvadásról. Ez volt a legnagyobb értékű 
megállapodás, ehhez képest a következő 
értéke csekély, mindössze 120 milliárd dol-
lár az AB InBev és a SABMiller sörgyártók 

között. 2015-ben rekordot döntöttek az 
összeolvadások és felvásárlások. Értékük 
globálisan meghaladta a 3,4 billió dollárt, 
amelyhez hasonló mértéket utoljára a válság 
előtt 2007-ben tudtak produkálni, és ezzel 
megdőlt a 2000-es rekord is. 2016-ban vár-
hatóan nem fog megdőlni a rekord, ez már 
visszafogott évnek számít, de itt is voltak 
említésre méltó üzletek. Erre az egyik legis-
mertebb példa a LinkedIn, amit a Microsoft 
vásárolt fel, de értékben ezt is meghaladja 
két, az egészségügyi iparban történt felvá-
sárlás.  A M&A szerződések száma továbbra 
is magas, de a ráfordított összegek meg sem 
közelítik a tavalyi szintet.

A vállalatok között létrejövő megállapo-
dások ugrásszerű növekedése több okra is 
visszavezethető. Egy általános feltevés sze-
rint ez klasszikus módja a fejlesztésnek egy 
hanyatló vagy stagnáló időszakban. Ritka, 
hogy a vállalatok üzleti ciklusuk csúcsán 
kezdenének M&A rekordokat döntögetni. 
Felfoghatjuk ezt úgy is, mintha azt üzen-
nék, hogy nem képesek további fejlődésre a 
meglévő szervezeti kereteken belül. Félünk 
a válságoktól, és ezért képesek vagyunk 
minden trendből arra következtetni, hogy 
ez is csak egy baljós előjele egy következő 
krízisnek. Könnyű ezt belemagyarázni, 
hiszen az eddigi tapasztalatok szerint a gaz-
daság valamely területén fokozott aktivitást 
figyelhettünk meg, mielőtt bekövetkezett 

a baj. Magas beosztású üzletemberek és 
gazdasági elemzők még nincsenek ezen a 
véleményen. Ennek az egyik magyarázata 
az, hogy a M&A hullámnak több oka is van, 
nem csak az általános nézet.

Hat és fél éven keresztül folytatott ex-
panzív gazdaságpolitika ellenére az USA 
mindössze 2,2%-os átlagos éves növekedést 
könyvelhet el. Mivel a kamatráták a 0-át 
közelítik, a vállalatvezetők részéről a leg-
egyszerűbb módja annak, hogy fellendítsék 
részvényeik árát, többnyire az osztalékok 
növelése és értékpapírok visszavásárlása volt.

Ez a stratégia egy darabig jól működött. 
A halovány gazdasági növekedés ellenére 
is az értéktőzsde megháromszorozódott a 
2009 márciusi mélypont óta, emellett a vál-
lalati profit 2014 nyarán érte el a csúcsot. A 
kérdés, hogyan lehetséges ez, ha a fogyasztók 
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vásárlási hajlandósága világszinten elég 
gyenge. A válasz, hogy a vállalatok nem 
azzal próbálkoznak, hogy bevételeiket nö-
veljék, hanem megveszik a növekedést úgy, 
hogy példátlan gyorsasággal vásárolták fel 
versenytársaikat. 

A megnövekedett számú M&A gazdaság-
ra gyakorolt rövid távú hatása inkább nega-
tív. A M&A kulcsszavai – költségcsökkentés, 
méretgazdaságosság – hétköznapi értelemben 
munkahelyek megszűnését jelentik. Ilyenkor 
kapacitást vonhatnak ki a rendszerből, ezzel 
is javítva a részvényesek megtérüléseit. Szinte 
nem létezik olyan összeolvadás, ami ne járt 
volna azzal, hogy emberek veszítik el az állá-
sukat. A hosszú távú hatások megítélése már 
jóval trükkösebb feladat. Néhány M&A-ról 
kiderül majd, hogy hiba volt, sőt általában 
70-90%-a a megállapodásoknak egy év 
múltán kudarcba fullad. 

Az üzletkötések e többlete még nem 
jelenti azt, hogy a következő válság már itt 
kopogtat. Azt figyelembe véve, milyen bizarr 
is volt a felépülés a legutóbbi válságból (már 
ha nevezhetjük felépülésnek) – csaknem 
hét évnyi gyenge növekedési ütem a rekord 
alacsony kamatok ellenére – nyilvánvaló, 
hogy a korábbi válságokból merített tapasz-
talatokkal most nem sokat érünk.

Ami biztos, hogy a jelenlegi M&A ára-
dat sokkal inkább USA-centrikus, mint az 
eddigiek. Az amerikai vállalatok által aláírt 
M&A szerződések értéke 2015-ben csaknem 
2 billió dollár volt, ami több mint a fele az 
éves globális értéknek. Európai vállalatok 
voltak legkisebb arányban célpontjai a felvá-
sárlásoknak globálisan az elmúlt 17 évben, 
mindössze 21%-kal, 785 milliárd dolláros 
értékben. Ez a vállalatok elemzői számára 
megnyugtató lehet, mert arra utal, hogy ez 
a M&A roham még nem vált túlfűtötté, és 
egyelőre a világ legerősebb gazdaságában 
összpontosul. Tehát nem kell világválságra 
számítani még egy pár éven belül, de vajon 
az USA-nak sincs félnivalója? 

Russel Thomson, a Deloitte M&A részleg 
vezetője szerint figyelemre méltó, hány olyan 
üzletet kötöttek ebben az évben, melyek 
értéke meghaladja a 10 milliárd dollárt. 
Számításai szerint ez a szám kétszerese 
annak, amit magas értékű összeolvadások 
terén tapasztalhattunk az elmúlt 15 év csúcs-
pontjain. Felhívja a figyelmet arra, hogy 2015 
összeolvadásai elég egyenletesen oszlottak 
el a gazdaság különböző részei között, nem 
pedig egy vagy két nagyobb iparágnál 
koncentrálódtak. Ezek közül kiemelkedik 
a gyógyszeripar, olaj- és földgáz-, illetve az 
innovatív szektorok. 

A korábbi recessziókat egy kockázatos 
üzletkötési időszak előzte meg, ami egy-egy 
iparágra volt jellemző. Ez a fajta koncentrá-
ció pénzügyi egyensúlytalansághoz vezetett, 
azaz túl sok pénz áramlott a gazdaságnak 
egy adott szektorába. Gondoljunk csak a 
2000-es dot-com buborékra, vagy a 2008-as 
válságra, ami a háztartásokat, lakásépítőket 
és bankokat tette tönkre. Jelen esetben az, 
hogy a megállapodások nem egy iparágon 
belül születnek, csökkenti a recesszió esé-
lyét. Valójában a második világháború óta 
egy expanzív időszak átlagosan öt évig tart. 
Amiből az következik, hogy miután felépült 
a gazdaság, a fellendülés öt éven át tud 
tartani. Ha most ilyesmiről van szó, akkor 
2020-ra jósolhatjuk a következő hanyatlást. 
Egy fontos tényezőt viszont figyelembe 
kell venni, hogy a fellendülés fokozódó 
egyensúlytalansághoz vezetett eddig, ezzel 
szemben most szokatlanul kiegyensúlyozott 
állapotokat figyelhetünk meg. 

A következő válság ellen szóló érv, hogy 
minden recesszió más és más, de mégis 
mindannyiszor találkozunk ugyanazzal az 
összetevővel: az inflációval. A meglehető-
sen hosszú felépülési időszak és a közel 0 
kamatlábak mellett az infláció továbbra is 
nagyon alacsony. Csakúgy, mint a növeke-
dés. A Bloomberg közgazdászait kérdezve 
átlagban úgy vélik, hogy az USA várható 
növekedése 2016-ra legfeljebb 2,5%-os lesz, 
ami nem nevezhető még szárnyalásnak. 
Ilyen alapon az a tény, hogy képtelenek 
vagyunk a növekedésre, sokkal aggasztóbb. 
Ez persze új kérdést vet fel, hiszen nem 
biztos, hogy az alacsony növekedés rossz, 
sőt lehet, a felgyorsult világunknak pont 
erre van szüksége.

Egyes közgazdászok szerint ez annak a 
jele, hogy erősödik az USA. Csillapodni lát-
szik az amerikai vállalatok kockázatéhsége. 
Még ha a gazdasági aktivitás tovább is lassul 

a következő évben, valószínű, hogy még 
két- vagy háromévnyi távolságra vagyunk 
a következő válságtól. Neves amerikai köz-
gazdászok véleménye egyezik ezzel a kije-
lentéssel. Amit most tapasztalunk, az nem 
más, mint az érettség jele. Olyan, mintha a 
felépülési időszak elérte volna a pubertást. 
Kronológikusan már öreg, de a működését 
tekintve még mindig túl fiatal. Lehet, hogy 
most türelmetlenek vagyunk, és úgy érez-
zük, ez így nem elég, túl lassú. De a világnak 
még sokat kell tanulni a stabilitásról, és ez 
egy hosszú folyamat, amit a nagyvállalatok 
egyre inkább belátnak. Sokévnyi tapasztalat 
és megannyi közgazdaságtudománnyal fog-
lalkozó könyv és kutatás mutatja azt, hogy a 
hosszú távú tervezés és a jelenben szerzett 
kisebb eredmények a jövőben többszörösen 
megtérülnek. Megtérülés alatt érthetjük 
azt is, hogy a bevételek folyamatosan nö-
vekednek, és nem tapasztalunk drasztikus 
visszaesést.

Ez esetben mire lehet még következtetni 
a sok M&A megállapodásból? A választ 
iparági szinten találjuk. A gyógyszeriparban 
létezik egy olyan felfogás, hogy „felvásá-
rolsz, vagy téged vásárolnak fel”, ami elég 
hatásos ösztönző. Ezt a fokozódó verseny 
magyarázza, hogy erősebbek legyenek az 
erősebbnél, és a fejlesztéseket kivásárolják, 
hiszen ez lehet, kifizetődőbb, mint ha házon 
belül költenének ilyesmire. A média és a 
szórakoztatóipar egyre növekvő kereslettel 
találja magát szemben a folyamatosan bő-
vülő lehetőségek mellett, ez sarkallja a ked-
vüket a felvásárlásra és összeolvadásra. Az 
olaj- és a földgázszektorban a változékony 
árak a bizonytalan vállalatokat együttmű-
ködésre késztetik, amint stabilizálódik a 
helyzet, valószínű, hogy az M&A utáni 
lelkesedés is lecsökken.

Biró Flóra Panna
DEX-Műhely
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Az egyre bővülő debreceni Campus Fesztivál részeként 
a Debreceni Egyetem és a Magyar Labdarúgó Szövetség 
támogatásával az idei évben is megrendezésre került a 
Campus Sportfesztivál az Egyetemi Sporttelepen. A kilen-
cedik alkalommal lezajlott sportdzsembori rendhagyónak 
volt mondható, hiszen először fordult elő, hogy valamennyi 
versenyszámot egy helyszínen bonyolítottak le, így a strand-
röplabdának a homokpálya, a kispályás labdarúgásnak a 
műfüves pályák, a kosárlabdának a DESOK-csarnok, míg 
a BeStrong versenyeknek a sporttelepen felállított mobil 
kondipark adott otthont.

Az elmúlt évek alapján kijelenthető, mind a csapatok, mind a fesz-
tiválon részt vevő intézmények száma évről évre nő, így a rendezvény 
sikeressége megkérdőjelezhetetlen. Az idei viadalra már nem kevesebb 
mint harmincöt intézményből érkeztek a sportolni vágyók, szám szerint 
közel nyolcszázan.

A legnagyobb tömegeket idén is a kispályás labdarúgás vonzotta, 
ahol nyolc csoportban versengtek egymással az együttesek. Első nap a 
csoportmeccsek, másnap az egyenes kieséses szakasz zajlott. A torna 
során kilencven mérkőzést láthatott a nagyérdemű, amelyek színvo-
nala az előzetes várakozásokat is felülmúlta, ami persze nem meglepő, 
hiszen több, NB I-et is megjárt játékos is pályára lépett a két nap során.

A Campus Sportfesztivál labdarúgótorna végeredménye:
1. KMDSZ Árnyék (Kolozsvár)
2. KMDSZ (Kolozsvár)
3. All Star (Miskolci Egyetem)
4. Fullos Merci (Debreceni Egyetem)
A torna gólkirálya Szabó András (KMDSZ), legjobb kapusa Fekete 

Norbert (KMDSZ Árnyék) és legjobb mezőnyjátékosa Dani Zoltán 
(KMDSZ) lettek.

Amolyan extra programként a Campus Sportfesztivál mellett 
megrendezésre került az Egyetemi Bajnokok Ligája is, mely a Magyar 
Labdarúgó Szövetség támogatásával a legjobb egyetemi bajnokok 
számára hirdetett versenyt. A mérkőzéseket a CSF első napján, a 
csoportküzdelmeket követően rendezték hét gárda részvételével. 
A hét egyetemi bajnokot két csoportba sorsolták a szervezők, majd 
ezt követően az elődöntők és a döntő alakította ki a végső sorrendet, 
mely ezúttal a mieinknek kedvezett. A rangos mezőnyben a Debreceni 
Egyetem futballistái bizonyultak a legjobbnak, megelőzve az örök rivális 
Nyíregyházi Egyetem, valamint a fővárosi Corvinus Egyetem alakulatát. 

Az Egyetemi Bajnokok Ligája az alábbiak szerint alakult:
1. Debreceni Egyetem
2. Nyíregyházi Egyetem
3. Corvinus Egyetem
A torna legjobb kapusa Gyalog Balázs (Széchenyi István Egyetem), 

gólkirálya: Bagi Tamás (Nyíregyházi Egyetem), legjobb játékosa Igaz 
Károly (Debreceni Egyetem) lettek.

A színvonalas sportolás mellett természetesen a jó hangulat is vele-
járója a Campus Sportfesztiválnak, így a szervezők az idei évben is több 
kísérőprogrammal, bemutatóval színesítették a versenyeket, melyeket 
éjszakába nyúlóan az ország egyik legszínvonalasabb könnyűzenei 
fesztiválja, a Campus Fesztivál követett. Aki ott volt, az bizonyára nem 
feledi el ezt az idei rendezvényt sem.  

Minden résztvevőnek gratulálunk a sportszerű küzdelmekhez!

Nagy durranás volt a Campus Sportfesztivál!
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EÉ: – Emberemlékezet óta nem volt arra példa, hogy intézmé-
nyünket két labdarúgócsapat is képviselje a legmagasabb megyei 
osztályban. Mit jelent ez az egyetemi sport, ezen belül is a DEAC 
és a DASE számára?

Sáfár László (DEAC): – A klub nagyon sokat nőtt az elmúlt 
években, ennek köszönhetően a Műszaki Karnak (a DASE ko-

Egyetemi derbik a DEAC-on!
rábban DEAC-MK néven futott –a szerk.) is sikerült megyei első 
osztályba verekednie magát, amely mögött még komoly utánpótlás 
bázis is biztosítva van.  

Pöszmet Tibor (DASE): – A Debreceni Egyetem az ország 
legnagyobb felsőoktatási intézménye, a labdarúgás a legked-
veltebb sportág, így azt gondolom ennek előbb-utóbb be kellett 
következni. Sőt, talán még ettől is nagyobb igény van a focira, 
elég, ha csak az utánpótlásban és a megye II-es csapatban lévő 
egyetemistákra gondolunk.
EÉ: – Egyetemi csapatokról lévén szó, sokakban megfogalmazódhat 
a kérdés, hogy milyen arányban szerepelnek hallgatók egy-egy együt-
tesünkben, milyen szoros a kötődés a klubok és a diákság között. 
Hogy állnak e téren az Önök csapatai?

S.L.: – Ebben az évben hét játékost igazoltunk, mivel tavaly 
meglehetősen szűk kerettel dolgoztunk, s egy kisebb fiatalítás 
is ráfért a csapatra. Ebből kifolyólag érkeztek most jelentkezett 
egyetemi hallgatók, de egyébként több középiskolás futballistánk 
is van, akik az idén érettségiznek majd, s minden bizonnyal jövőre 
lesznek a DE diákjai. Jelenleg hallgatói jogviszonyban van ilyen 
vagy olyan formában a keret 80%-a. Akik nem, azoknak a zöme 
korábban volt már tanulója az intézménynek.

P.T.: – A csapatban egy olyan játékos szerepel, aki nem végzett 
hallgató és nincs hallgatói jogviszonya, ketten már elvégezték 
az egyetem valamely szakát. A többiek vagy hallgatók, vagy kö-
zépiskolások, és remélhetőleg ősztől csatlakoznak az intézmény 
diákságához.
EÉ: – Amellett, hogy ez egy remek lehetőség, többletfeladatot is ad a 
labdarúgó-szakosztálynak, hiszen már két gárdát kell felkészíteni a 
megye I-es színvonalnak megfelelően. Hogy érzik, mennyire sikerült 
ez a nyár folyamán?

S.L.: – Voltak nehézségek, elsősorban az átigazolásokat illetően, 
de szerencsére sikerült ezeket áthidalni, így bizakodóan tekintünk 
a szezonra. 

P.T.: – Az egyetemi csapatok mindig speciális helyzetben 
vannak, később tudtuk kezdeni a felkészülést, mint a riválisok. 

A megyei első osztályú labda-
rúgó bajnokság 2016/17-es ki-
írásában két gárda is képviseli 
a Debreceni Egyetem színeit. 
A nagy múltú DEAC mellett a 
másodvirágzását élő, tavalyi 
megye II-es bajnok DASE is 
beszállt a küzdelmekbe. 
A két klub pályán kívül  jó 
barátságot ápol egymással, 
ám abban biztosak lehetünk, 
hogy a pályán ennek semmi 
jelét nem lehet majd tapasz-
talni. A különleges szezon 
előzményeiről és várakozása-
iról a két gárda szakvezetőjét 
kérdeztük!
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Idén nyáron a Nagyváradi Egyetem szervezésében első alkalommal került megrendezésre a Környezetvédelmi Kupa. 
A jó hangulatú nemzetközi kispályás labdarúgó tornát három győzelemmel, 15:3-as gólkülönbséggel a DE Mezőgazdaság-, 

Élelmiszertudományi és Környezetgazdálkodási Kar oktatóiból és kutatóiból álló csapat nyerte, amely néhány hónappal ezelőtt sikeresen 
szerepelt az I. Magyar Agrárkupán, és azóta heti rendszerességgel készült a tornára. A második helyet a vendéglátó intézmény (Nagy-
váradi Egyetem, Környezetvédelmi Kara) érte el. A dobogó harmadik helyére a Nagyváradi Erdészeti Hivatal csapata léphetett fel, a 4. 
helyezést pedig a Szegedi Tudományegyetem Mérnöki Kara érte el. A nemzetközi kupa jövőre ismét megszervezésre kerül. A kupát a 
2015. októberében – a DE MÉK Családi nap keretében – megrendezett barátságos labdarúgó meccs inspirálta, ahol az egyetem csapata 
alulmaradt, ezért a visszavágás reményében indult a tornán.

Szerencsére a létesítménybeli, az infrastrukturális háttér adva van, így ennek is köszönhetően rivá-
lisaink elé is kerülhetünk a jövőben.
EÉ: – A felkészülés tehát, a lehetőségekhez mérten, jól zajlott. Mire számíthatnak a szurkolók, milyen 
fajta játékot láthatnak majd, ha kilátogatnak egy-egy összecsapásra?

S.L.: – A nyári felkészülés szokásos buktatói (fesztiválok, nyaralások) ellenére az átlagosnál jobban 
sikerült a felkészülésünk, a sorsolásunk is egész jó. A játékunk egyébként egy labdabirtoklásra alapuló 
játék, próbálunk nyomást gyakorolni az ellenfélre, s ezekből a megszerzett labdákból minél hamarabb 
a kapu elé érkezni, s lehetőleg góllal befejezni a támadásainkat. Megpróbáljuk mi irányítani a játékot. 

P.T.: – Együttesünk gerince megmaradt, de néhány kulcsjátékos azért távozott, akik helyére 
tudtunk igazolni újakat. Szeretnénk egy új rendszert kialakítani, aminek még a védekezésrészét 
formáljuk egyelőre. Majd később szeretnénk egy egységes, látványos támadójátékot is elsajátítani, 
ami mind a nézők, mind a csapattagok számára is élvezetes lesz. 
EÉ: – Nem mehetünk el szó nélkül amellett, hogy hamarosan DEAC–DASE-mérkőzést rendeznek 
(lapzárta után). Mit várhatunk ettől a derbitől, másabb lesz-e ez, mint a többi bajnoki az idén?

S.L.: – Ha a sablont mondanám, akkor azzal kezdeném, hogy ugyan olyan meccs lesz, mint a többi, 
de ez nem így van! Mindkét csapatban a játékosok úgy fognak kimenni, hogy nyerni akarnak, mert 
ez most igazán fontos. Egy kőkemény presztízscsata lesz. A férfias belépők sem fognak elmaradni, 
de ez normális egy házirangadón. Én is így fogom kiküldeni a csapatomat. Hogy mi lesz a meccs 
végeredménye? Teljesen nyílt meccset várok, mi győzelemre fogunk játszani. Hogy egy játékosomat 
idézzem: „Két fontos meccs van a szezonban: a DEAC–DASE és a DASE–DEAC.”

P.T.: – A DEAC-nak jelenleg rutinosabb a játékosállománya, ráadásul kiváló edzővel is dolgozhat-
nak hétről hétre, így minden bizonnyal nem lesz könnyű dolgunk. Talán még nem is tartunk azon a 
szinten, hogy közvetlenül is riválisai legyünk a DEAC-nak, de szeretnénk meglepetést okozni, pontot 
szerezni. Erre talán nagyobb esélyünk lesz tavasszal, amikor mi leszünk a házigazdák. Mondhatnám 
viccesen, idegenben jó lesz most az iksz is. 
EÉ: – Végül egy kis jövendölés! Mit várnak  a csapataiktól a szezon során? Hová fejlődhetnek a gárdák, 
milyen eredményben bízhatnak a csapatok hívei az idén?

S.L.: – A tavalyi várakozáson aluli szezon után át kellett értékelni a helyzetünket. Azt gondolom, 
hogy az idei változtatások hatására előrelépést várhatok. Ez meg kell hogy jelenjen a pályán kívül, 
a közösség összetartó erejében, valamint a pályán belül is, hiszen egy jobb közegben a futball is 
jobban megy. Ha számszerűen kellene megfogalmazni, látva az első néhány fordulót, akkor az 1-5 
hely valamelyikére várom magunkat. 

P.T.: – Szeretném, hogy a szakmai szempontok szerint megfogalmazott célkitűzéseket sikerüljön 
minél hamarabb megvalósítani, ezáltal előrébb lépni játékban. Azt gondolom, ez később az eredmé-
nyeken is látszani fog majd. Jelenleg úgy látom, egy stabil középmezőnybeli szerep lenne jó, hogy 
bármelyik riválisunknak meg tudjuk nehezíteni az „életét”. Ez reális cél lehet az idei esztendőre. 

Nemzetközi labdarúgó-
tornát nyert a MÉK

Pöszmet Tibor

Sáfár László
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